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بخش معدن یک سال پرتنش را پشت سر گذاشت و سال 
1403 هم از آنجا که نشانه هایی از بهبود در این بخش دیده 

نمی شود، سال خوبی برای این بخش نخواهد بود.
سال 1402 سال رشد اقتصادی و مهار تورم نام گذاری شده 
بود و به همین دلیل امیدوار بودیم اتفاقات خوبی در اقتصاد 
رخ دهد و رشــد اقتصادی در بخش معدن محقق شود. اما 
فعالان بخش معدن و صنایع معدنی سال پرتنشی را پشت سر 
گذاشتند. فعالان بخش معدن این سال را با مسائل و مشکلات 
مختلف از جمله افزایش حقوق دولتی، ممنوعیت و محدودیت 
ورود ماشین آلات معدنی، مالیات های سنگین و موانع مختلف 
در مسیر صادرات، آغاز کردند و در حالی که انتظار داشتیم در 
سال 1402 دست کم تسهیلگری در حوزه تولید و صادرات 
معدن و صنایع معدنی اتفاق بیفتد، شــرایط بدتر هم شد.با 
شروع سال 1402 تولید و صادرات مواد معدنی با جدیت و 
سرعت بیشتری رقم خورد و ما در تلاش برای برطرف کردن 
موانع گذشــته بودیم. اما متأسفانه از تیرماه، چالش عوارض 
صادرات مواد خام و نیمه خام از سوی دولت مطرح شد. اگرچه 
مجلــس این عوارض را در قانون بودجه با عنوان نیم درصد 
برای کمک به شــرکت های دانش بنیان مطرح کرده بود، اما 
در نوشــتار قانون نوعی ابهام وجود داشت و برداشت دولت 
این بود که علاوه بر اینکه می تواند میزان قطعی آن را تعیین 
کنــد می تواند این عوارض را افزایش هم بدهد. دولت بدون 
کارشناســی و با یک اقدام عجولانه لیست بالابلندی از مواد 
خام و نیمه خام را تهیه کرده و عوارض سنگین 40 برابری و 
در برخی محصولات 20 برابری را به این مواد تحمیل کرده 

و صادرات مواد و صنایع معدنی را با مشکل مواجه کرد.
صادرکننــدگان به جای اینکه بر تولید و صادرات تمرکز 
کنند به دنبال گرفتن حکم توقف این عملیات در دیوان عدالت 
رفتند و اگرچه موفق شــدند اما در اخر سال این دیوان که 
حکم توقف را به لحاظ شکلی نپذیرفت و دوباره این عوارض 
وضع شــد. در نتیجه آن بســیاری از کشتی ها هزینه بالای 
دموراژ پرداخت کردند و با مشکلات زیادی مواجه شدند. با 
تداوم پیگیری ها اگرچه وزیر اقتصاد 17 قلم از 238 قلم این 
فهرست را اصلاح کرد اما باز هم کافی نبود و این بار باز هم 
بر مبنای این اصلاح، عوارض صادراتی وضع شده و مقرر شد 
مالیات علی الحساب دو درصدی از صادرات مواد و محصولات 
معدنی دریافت شود. خوشبختانه آخر سال 1402 موضوع 
در شورای گفت وگو مطرح شده و این تصمیم لغو شد. با این 
حال در این فاصله بسیاری از صادرکنندگان متضرر شدند. 
بر همین اســاس در نامه ای از طرف رئیس اتاق، خواســتار 
برگرداندن مبالغ پرداخت شده صادرکنندگان در این بخش 
شدیم.نتیجه همه این رویدادها یک چیز بیشتر نبود و آن اینکه 
در سال 1402 بخش معدن و صنایع معدنی سالی پرتنش 
را پشت سر گذاشت. در سالی که باید رشد اقتصادی محقق 
شده و بخش معدن ارزآوری خوبی برای کشور داشته باشد، 
این بخش در عمل زمین گیر شــد. دولت با توجه به ناترازی 
بودجه و فشار به بانک مرکزی برای چاپ پول و دست بردن 
به جیب بانک ها، نقدینگی و تورم را افزایش داد. صادرکنندگان 
مجبور شدند ارز خود را با قیمت پایین تر از ارز صادراتی به 
دولت بفروشــند و در تأمین ارز خود برای تهیه مواد اولیه و 
تجهیزات و ماشین آلات دچار مشکل شدند. در روزهای پایانی 
سال هم، بانک مرکزی در بخشنامه ای صادرکنندگان زنجیره 
فولاد را به عرضه 100 درصدی ارزشان در سامانه نیما ملزم 
کرد که این تصمیم هم برای سال آینده تبعات منفی خواهد 
داشت. با توجه به اهمیت این بخش و ارزآوری نزدیک به 9 
میلیارد دلاری آن برای کشور، کمیسیون معدن اتاق ایران 
در پیگیری های خود به دنبال جلب موافقت وزیر صمت برای 
تعویق دو ماهه بخشنامه مرکزی در  این باره است که اگر موفق 
شویم شاید گشایشی در صادرات، تولید و اشتغال این بخش 
ایجاد شــود.اما با نشانه هایی که وجود دارد به نظر نمی رسد 
سال آینده هم سال خوبی برای بخش معدن و صنایع معدنی 
باشــد. افزایش هزینه های انرژی، فشــار ناترازی برق و گاز، 
افزایش نرخ ارز و مشکلات تأمین ماشین آلات و مواد اولیه و 
قطعات برای این بخش، مشــکلات رفع تعهد ارزی، افزایش 
حقوق دولتی و مالیات، همگی موجب شده اند تا سال 1403 
را سال بقا نام گذاری کنیم؛ یعنی سالی که در آن بتوانیم فقط 
 تولید و اشــتغالمان را حفظ کرده و زیانی که وارد می شود

را تحمل کنیم، بدون اینکه سودی در این کار داشته باشیم؛ 
به این امید که شاید در سال 1404 گشایشی در این بخش 

ایجاد شود.
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صادرات ایران باید از خام فروشی عبور کند 

افزایش ۴۰۰هزار 
بشکه ای تولید نفت 
در سال جاری

صادرات ایران باید از خام فروشی عبور کند 
مرتضی قدیمی  -     رییس کمیسیون صنعت اتاق ایران پیشنهاد داد که برای کاهش تأثیر تحریم ها و افزایش بهره وری، علاوه بر تدوین قوانین توسعه ای، جلوی خام فروشی گرفته شود.

همان طور که گفته شد 
صنعت بسته بندی 

با رشد اقتصادی 
مرتبط است؛ ما دو 

سال پیش حدود ۹۵۰ 
هزار تن مصرف کارتن 

داشته ایم اما در حال 
حاضر ۷۵۰ هزار تن 
مصرف داریم و این 

نشان دهنده حال بد 
اقتصاد کشور است.

کل دنیا پایین تر و از میانگین کشورهای در حال توسعه بالاتر هستیم.
وی افزود: در حال حاضر، دولت ایران بخش بزرگی از بودجه را به بخش سلامت اختصاص 
داده اســت. در ایران تلاش شده با ارزان کردن دارو، این صنعت کوچک نگه داشته شود. 
تقریباً 4/۵ میلیارد دلار ارزش صنعت دارویی ماست که نصف ارزش صنعت دارو در کشور 
ترکیه اســت. به دلیل همین ارزانی، دورریز دارو نیز زیاد اســت و پزشکان نیز در مقیاس 

زیاد دارو تجویز می کنند.
رئیس اتاق مشــترک ایران و اتریش ادامه داد: جمعیت ایران در حال پیر شــدن است 
و در ســال های آتی با بیماری های بسیاری مواجه خواهیم شد و به تبع آن مصرف دارو و 
نیاز به خدمات بهداشتی و پزشکی نیز افزایش خواهد یافت. طبق تعاریف جدید پزشکی، 
ســالمندی از 80 سال به بالا آغاز می شود و نیاز به داروهای این سنین می تواند به بزرگ 

شدن صنعت پزشکی خواهد انجامید.
وی گفت: عدم رشــد اقتصادی کشور واقعیتی است که وجود دارد. کشورهایی که در 
منطقه جمعیتی قابل مقایســه با ایران هســتند مانند عربستان سعودی، ترکیه و مصر را 
می توان در حوزه سلامت با ایران مقایسه کرد. در کشور عربستان بودجه سلامت ۶0 هزار 
دلار است و هر سال برای هر فرد عربستانی 1291 دلار هزینه پزشکی و بهداشتی می کند.

صدری ادامه داد: اگر شخصی بخواهد در ایران وارد صنعت پزشکی به خصوص صنعت 
دارو شود، با صنعتی روبه رو است که قیمت ها در آن به شدت کنترل می شوند. قیمت، تأمین 
و نیاز دارو همگی تحت کنترل دولت است و قیمت دارو توسط دولت در پایین ترین حد 
جهانی نگه داشته شده است. همان طور که می دانید، ایران عضو سازمان WTO نیست و به 
همین دلیل امکان دســت کاری در بازار دارو به راحتی وجود دارد. همچنین تولید دارو از 
روی نمونه های ساخته شده ساده تر است. 8۵ درصد کل دارو در ایران تولید می شود و 1۵ 

درصد باقیمانده نیز وارد می شود.
صدری تأکید کرد: صنعت سلامت ایران فرصت های زیادی در اختیار دارد؛ نمایندگان 
شرکت های بزرگ دارویی دنیا در ایران شعبه داشته اند اما اکنون به دلیل شرایط تحریمی 
می تــوان با بنکداران بزرگ بین المللی کار کــرد و داروی مورد نیاز را تأمین کرد. فرصت 
دیگر، در اختیار گرفتن شرکت های کوچک و متوسط در سایر کشورهاست که از رده خارج 
شده اند، اما در ایران همچنان کارکرد دارند. در صنعت پلاسما نیز فرصت هایی برای ایران 
وجود دارد زیرا ما جزو معدود کشــورهایی هستیم که صنعت پلاسمای خصوصی داریم. 
به دلیل طبیعت چهارفصل و پوشــش گیاهی مناسب ایران، صنعت داروهای گیاهی نیز 

می تواند فرصت ها و ظرفیت های خوبی ایجاد کند.

 پنل تخصصی »توانمندی ها و ظرفیت های صنعتی کشور« با 
حضور سخنرانان بخش خصوصی و بخش دولتی به همت کمیسیون 

صنعت اتاق ایران در حاشیه نمایشگاه اکسپو 2024 برگزار شد.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی، رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ 
و مقوای ایران به عنوان اولین سخنران این نشست، گفت: به دلیل 
استفاده گسترده تمامی صنایع از صنعت بسته بندی، این صنعت از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. هرچند این صنعت یکی از ابزارهای 
سنجش شاخص های توسعه اقتصادی و صنعتی است؛ اما در سال 
گذشته وضعیت خوبی نداشت. از سوی دیگر، با وجود اینکه ایران 
پس از چین دومین کشوری است که توانست تولید کاغذ داشته 
باشــد اما امروزه جایگاه خوبی در این حوزه ندارد. سرانه مصرف 
کاغذ در ایران سالانه 21 کیلوگرم و در اروپا ۵7 کیلوگرم است. این 
عدد در کشورهای اسکاندیناوی و برخی کشورهای آمریکایی 1۵7 
کیلوگرم است. این اعداد نشان می دهد تا رسیدن به شاخص های 

جهانی راه زیادی در پیش داریم.
وی ادامــه داد: تولید کل جهانی کاغذ در حدود 42۵ میلیون 
تن است. این کاغذها تنها از درختان تولید نمی شوند و به وسیله 
ماشین آلات مختلف از مواد اولیه مختلف همچون خرده چوب های 
جنگلی، سنگ و... ساخته می شوند. در سال های 2008 و 2009 
حدود 70 درصد این 42۵ میلیون تن کاغذ از چوب های جنگلی 
ســاخته می شــد اما در حال حاضر خوشبختانه این رقم در حال 
تغییر است و کشورها در حال حرکت به سمت تولید کاغذ بازیافتی 

هستند. کاغذ می تواند تا 7 بار به چرخه تولید بازگردد.
رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران ادامه داد: 
بیشــترین تولید کاغذ در دنیا به ترتیب در کشورهای چین 12۵ 
میلیون تن، آمریکا 72 میلیون تن، ژاپن 2۶ میلیون تن و آلمان 23 
میلیون تن صورت می گیرد. در ایران رقم تولید کاغذ یک میلیون 
و ۶00 هزار تن است. آمار تولید کاغذ تحریر در دنیا حدود 1۵0 
میلیون تن بود، اما با گسترش فضای دیجیتال مصرف کاغذ کاهش 

یافته و به ۵0 تا 70 میلیون تن رسیده است.
روغنی تأکید کرد: در ایران به دلیل سیاست های غلط و هدررفت 
منابع ارزی 3۵0 هزار تن واردات کاغذ تحریر داشته ایم اما می توان 
گفت نیاز واقعی کشــور 1۵0 هزار تن اســت که 4۵ هزار تن آن 
مرتبط با آموزش وپرورش است. این حجم از واردات بیهوده با ارز 
4200 تومانی انجام می شد که منابع ارزی را هدر می داد. ظرفیت 
تولید کاغذ در داخل کشــور حدود 190 هزار تن است. در حدود 
۶ سال پیش، چیزی در حدود 120 هزار تن مصرف کاغذ روزنامه 
داشتیم، اما در حال حاضر روزنامه ها در حال نابودی هستند و در 
حال خارج شدن از چرخه هستند. در خصوص کاغذ بسته بندی، 
مجوز طراحی کارخانه کاغذ در کشور برای تولید 3 میلیون و 200 

هزار تن وجود دارد.
وی ادامه داد: همان طور که گفته شد صنعت بسته بندی با رشد 
اقتصادی مرتبط است؛ ما دو سال پیش حدود 9۵0 هزار تن مصرف 
کارتن داشــته ایم اما در حال حاضر 7۵0 هزار تن مصرف داریم و 
این نشان دهنده حال بد اقتصاد کشور است. پس از دوران کرونا، 
مصرف کاغذ بسته بندی و کاغذهای بهداشتی افزایش چشمگیری 
داشته است. تا سال 93 کاغذ تحریر و کاغذ بسته بندی عمدتاً به 
کشــور وارد می شد، اما با تلاش بخش خصوصی الان صادرکننده 
کاغذ شــده ایم. در حال حاضر یک میلیون و ۶00 هزار تن کاغذ 

بسته بندی داریم که می توانیم صادر کنیم. هنوز هم بخش عمده 
کاغذ از چوب تولید می شود و ما در شمال ایران 2 میلیون هکتار 
جنگل داریم. روســیه به عنوان بانک چوب دنیا، در حدود 800 
میلیون هکتار چوب در اختیار دارد. تقریباً تمامی کشورهای دنیا 
از روســیه واردات چوب انجام می دهند، اما در ایران این واردات 
وجود ندارد و این امری مشکل ســاز است. تمام کشورهای دنیا به 
سمت صنایع سلولزی در حال حرکت هستند و در ایران نیز این 

صنایع رشد خوبی داشته اند.

  نمایشگاه امسال فرصت خوبی را فراهم کرد
سید محمد موســوی، معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت به عنوان ســخنران بعدی این 
نشست گفت: بخش خصوصی باید از همین امروز برای سال بعد 
برنامه ریزی کند. نمایشــگاه امسال فرصت بسیار خوبی را فراهم 
کرده اســت که با برطرف کردن مشکلات، شرایط در سال آینده 
بهتر خواهد شــد. شرایط باید به گونه ای پیش برود که برای مثال 
بتوانیم بگوییم حاصل این نمایشگاه قرارداد 2 میلیارد دلاری بود. 
باید بتوانیم بازار کشورهایی مانند کشورهای آفریقایی که نیاز به 

تجهیزات و ماشین آلات دارند را در دست بگیریم.
وی ادامه داد: ارزش بازار تجهیزات پزشــکی ایران 3 میلیارد 
دلار اســت و 1۵00 شرکت فعال در تجهیزات پزشکی داریم. در 
حوزه نفت و گاز نیز پیشرفت های بسیاری داشته ایم. تنها در شهر 
عسلویه 120 میلیارد دلار سرمایه گذاری داشته ایم و یک میلیارد 
مترمکعــب در روز گاز تولیــد می کنیم که 70 درصد این فرآیند 

توسط ایرانی ها انجام می شود.
موسوی افزود: توان خدمات فنی و مهندسی که در حال حاضر 
در کشور وجود دارد، آرزوی بسیاری از کشورها همچون ازبکستان 
است. در صادرات خدمات فنی و مهندسی از رقم 1/۵ میلیارد دلار 
به رقم 4 میلیارد دلار رسیده ایم. در حوزه ماشین آلات کشاورزی 
نیز با رشد 40 درصدی توانسته ایم هم نیاز داخل را برآورده کنیم 
و هم صادرات داشــته باشــیم. از 22 هزار تراکتور در سال به 40 
هزار در سال رسیده ایم. در اسفند 1402 حدود 39 میلیون دلار 

صادرات تراکتور داشته ایم.
معاون وزیر صمــت ادامه داد: امروزه، پتانســیل بالایی برای 
صادرات وجود دارد و کشــورهای بسیاری خواهان تهاتر با ایران 
هستند. بسیاری از کشورهای آفریقایی به دلیل نداشتن ماشین آلات 
و تجهیزات توان استفاده از منابع و معادن خود را ندارند و نیازمند 
واردات این ماشین آلات هستند. اکثر شرکت های ایرانی باید پس 
از تأمین نیازهای داخلی به فکر صادرات باشند و این نمایشگاه با 

وجود تمام چالش ها فرصت خوبی را فراهم کرده است.

  فرصت ها و تهدیدهای صنعت دارو
نریمان صدری، رئیس اتاق مشــترک ایران و اتریش به عنوان 
یکی از سخنرانان این نشست گفت: 10 درصد از کل تولید ناخالص 
جهان، در حوزه سلامت هزینه می شود و 20 درصد کل این هزینه 
فقط در کشــور آمریکا صرف می شــود. چین و هند نیز به خاطر 
جمعیت زیاد، در رتبه های بعدی قرار دارند. تولید ناخالص داخلی 
ایران حدود 400 میلیارد دلار اســت که حدود کمتر از 7 درصد 
این عدد در حوزه ســلامت خرج می شود. به طور کلی از میانگین 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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تلاش دولت برای احیای واحدی های راکد
مریم لطفی    |      وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ایجاد یک میلیون و ۲۰۰ هزار فرصت شغلی، پوشش بیمه ای ۲۳۴ قلم داروی جدید، تلاش برای 
جلوگیری از تعطیلی واحدهای در شرف تعطیلی، اصلاح قانون کار برای تبدیل قرارداد موقت به دائم از جمله اقدامات دولت سیزدهم در حوزه کار و 

کارگری است.

 وزیر نفت از برنامه ریزی برای تبدیل متانول به بنزین خبر داد و گفت: با تکمیل پروژه ها در سال جاری روزانه ۴۰۰ هزار بشکه به تولید نفت، همچنین ۳۵ میلیون مترمکعب به تولید گاز و بیش از ۵۰ هزار 
بشکه ظرفیت پالایشی در روز اضافه خواهد شد.

 جواد اوجی در حاشیه آیین امضای تفاهم نامه های مطالعه طرح های توسعه ۱۶ میدان گازی با هلدینگ ها، شرکت های پتروشیمی و اکتشاف و تولید ایرانی در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: استفاده از ظرفیت 
هلدینگ های پتروشیمی در توسعه مخازن گازی نخستین بار دولت سیزدهم صورت پذیرفت.

وی افزود: در این پروژه ها بالغ بر ۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری صورت خواهد گرفت که با کمک شرکت های اکتشاف و تولید، بیش از ۱۳۰ میلیون متر مکعب گاز به بهره برداری خواهد رسید این موضوع به تامین 
خوراک پتروشیمی ها و توسعه میادین کشور کمک می کند.وزیر نفت گفت: در بحث تولید بنزین در پتروشیمی مخصوصاً پتروشیمی هایی که متانول تولید می کنند، تفاهم نامه هایی را امضا کردند که بخشی از تولید 

بنزین کشور به این سمت سوق پیدا می کند تجربه این موضوع در کشورهای دیگر نیز به چشم می خورد به طوری که چین، بخشی از تولید بنزین خود را به تولید از متانول اختصاص داده است.

افزایش ۴۰۰هزار بشکه ای 
تولید نفت در سال جاری

  جزییات ایجاد ۱۸۰ هزار فرصت شغلی 
در استان تهران

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
تهران از تشکیل کمیسیون تعاونی های صادرات 
محور خبرداد و هدف گذاری ایجاد اشــتغال در 
سال ۱۴۰۳ را بیش از ۱۸۰ هزار نفر عنوان کرد.

محمد آذرپناه، درباره تعهد اشــتغال استان 
تهران در ســال جاری اظهار کرد: برای امســال 
۱۸۰ هزار نفر ســهمیه در استان تهران درنظر 
گرفته شــده و تلاش می کنیم این هدف گذاری 

به نحو شایسته محقق شود.
وی ادامــه داد: هدف گذاری اشــتغال ما در 
سال گذشته ۱۵۰ هزار نفر سهمیه بود که ۱۶۲ 
هزار نفر محقق  شــد یعنی ۱۰۸ درصد بیش از 
تعهدات پیش بینی شــده را عملیاتی کردیم.به 
گفته مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
تهران، این تعهدات در بین ۴۶ دســتگاه اجرایی 
و ۱۶ شهرستان استان توزیع شده بود که از بین 
آنها ۲۰ دســتگاه و ۱۲ شهرستان عملکردشان 

بیش از صددرصد بوده است.
آذرپنــاه در ادامه از تشــکیل کمیســیون 
تعاونی های صادرات محور خبر داد و گفت: برای 
آنکه محصولی که صادر می شود کیفیت تولیدی 
آن حرفی برای گفتــن در بازارهای بین المللی 
داشــته باشد، بیش از ۱۲۰ شرکتی که ظرفیت 
دارند را شناسایی کردیم و کمیسیون سه جانبه 
ای هــم در بخش خصوصی تشــکیل دادیم که 
اتاق تعاون، اتاق بازرگانی و اتاق اصناف عضو این 
کمییسیون سه جانبه هستند و دبیرخانه آن در 

اتاق تعاون استان تهران است.
وی ادامــه داد: در راســتای حمایت از حوزه 
تولید و صادرات دانش بنیان، صنایع دســتی و 
تولیدات مشــاغل خانگــی برنامه های متعددی 
پیش بینی شــده که بخشی از آن حمایت های 
بازاری است.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان تهران از انعقاد تفاهم نامه با استاندار کربلا 
و مســکو خبر داد و گفت: به موجب این تفاهم 
نامه همکاری و با توجه به زیرساخت هایی که در 
کربلا و مسکو داریم، در حال پیگیری هستیم که 
در فروشگاه های زنجیره ای استان غرفه مشخصی 
به محصولات تولیدی تعاونی ها اختصاص بدهند. 
صادرات محصولات ایران از طریق اتاق بازرگانی 
و اتاق تعاون انجام و در فروشگاه های زنجیره ای 

به شکل مستقیم عرضه می شود.

 آمادگی تحویل ۴ هزار واحد مسکونی به 
شرط تامین زیرساخت ها در پرند وجود دارد

مدیرعامل شرکت عمران پرند گفت: در حوزه 
مســکن چهار هزار واحد در پرند وجود دارد که 
منتظر تامین تاسیسات است و در صورت تامین 
شــدن آنها، در تابستان امسال آمادگی واگذاری 
آنها وجــود دارد.آرش صیادی در جریان بازدید 
خبرنگاران از پروژه های مختلف حوزه مســکن 
همچنیــن پروژه های روبنایــی و زیربنایی پرند 
افزود: مطابق قانون جهش تولید مســکن، برای 
تامین تاسیسات متقاضیان فقط باید حق انشعاب 
پرداخت کنند و وزارتخانه های نفت و نیرو مکلف 
به خدمات رسانی هستند.وی گفت: مطابق تقسیم 
سهم انجام شده از سوی شورای عالی مسکن، یک 
سوم هزینه های اجرای تاسیسات از سوی وزارت 
نیرو، یک سوم دیگر وزارت راه و شهرسازی و یک 
سوم باقیمانده از سوی استانداری ها باید تامین 
شود که در این زمینه سهم شرکت عمران پرند 
آماده اســت.صیادی خاطرنشان کرد: تاکنون از 
۷۰۰ واحد دارای مشکلات حقوقی رفع مانع شد، 
اما مشکلات حدود ۷۰۰ واحد دیگر باقی است.

وی، اختلافات اعضــا، نپرداختن به موقع آورده 
نقدی، اختلافات سازندگان با هیات مدیره و غیره 

را از جمله اختلافات موجود برشمرد.
 شهرستان رباط کریم در جنوب غربی استان 
تهران با ســه شهر رباط کریم، پرند و نصیرشهر 

با جمعیت نزدیک به ۵۵۰ هزار نفر قرار دارد.
شــهر جدید پرند در ۳۰ کیلومتری جنوب  
غربی تهران و در مسیر آزادراه تهران- ساوه و در 
مجاورت فــرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( 
واقع شده است و روزانه بیش از ۳۰ هزار نفر بین 

تهران و پرند تردد می کنند. 

  سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر 
با مشارکت مردم

وزیر نیرو با بیان اینکه سرمایه گذاری در توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر با حضور حداکثری مردم 
پیگیری خواهد شــد، گفت: برای تحقق شــعار 
امســال، اجرای ۷ برنامه پیش بینی شده است 
تا شــاهد حضور حداکثری مردم در صنعت برق 
باشیم.علی اکبر محرابیان در خصوص تحقق شعار 
امسال در صنعت برق اظهار داشت: برای تحقق 
»جهش تولید با مشــارکت مردم« ۷ برنامه در 
سال ۱۴۰۳ پیش بینی شده است.وی ادامه داد: 
مهم ترین عنصر حضور حداکثری مردم در صنعت 
برق ســرمایه گذاری در نیروگاه های تجدیدپذیر 
است.وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: بر این اساس 
ســرمایه گذاری در سطوح مختلف از خانوارهای 
تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
بهزیستی گرفته تا سرمایه گذاری های کلان در 
نیروگاه های ۱۵۰۰ مگاواتی دنبال می شود که این 
سرمایه گذاری ها یعنی حضور حداکثری مردم در 

صنعت برق است.
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 ســید صولت مرتضوی در مراســم دیدار رئیس جمهور با کارگران، 
گزارشــی از عملکــرد فعالیــت وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
ارائــه و اظهار کــرد: به روایت های متعــدد و با راســتی آزمایی امروز 
 بــا افتخــار اعلام می کنیــم که در ســال ۱۴۰۲ تعداد یــک میلیون 

شغل ایجاد شده است.

وی افــزود: بر اســاس گزارش رســمی بالغ بر ۷۵۰ هزار اشــتغال 
خالص در کشــور ایجاد شده است، یعنی اشتغال منهای بازنشستگان و 
مشــمولان بیمه بیکاری و این به آن معناست که ایجاد یک میلیون و 
۲۰۰ هزار فرصت شــغلی که خالص آن ۷۵۰ هزار نفر می شود.وزیر کار 
تاکید کرد: از سوی دیگر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در راستای 

تامین منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی در سیاست های ابلاغی تامین 
اجتماعی نیز اقداماتی انجام داده اســت. پس از ابلاغ سیاست ها همکاران 
ما در دولت در بخش های مختلف بسیج شدند و اقدامات مهمی را انجام 
دادند.مرتضوی ادامه داد: گســترش بیمه اجتماعی پایه برای دانشجویان 
و زنــان خانه دار، ایجاد پوشــش بیمه درمان پایــه رایگان از طریق بیمه 
سلامت برای ۵ دهک اول درآمدی، استقرار سامانه پایش فقر و شناسایی 
کامل فقرا، افزایش مستمری مددجویان کمیته امام )ره(، متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان، تدوین برنامه های راهبردی برای اصلاح صندوق های 
بازنشســتگی، حمایت از کودکان دارای سوءتغذیه و بازمانده از تحصیل، 
پوشش بیمه ای ۲۳۴ قلم داروی جدید، پوشش هزینه های درمان ناباروری 
و بیماری های خاص، ایجاد ثبات و امنیت شــغلی و حمایت از مشــاغل 
ایجادی، تلاش برای جلوگیری از تعطیلی واحدهایی که در شرف تعطیل 
بودند، به ظرفیت اسمی رساندن سایر کارخانه ها که از ۱۰ هزار واحد عبور 
 کرد، اصلاح قانون کار برای تبدیل قرارداد موقت به دائم از جمله مهم ترین

 اقدامات وزارت کار است.
وی تصریح کرد: اکنون بیش از ۸۷ درصد از اشــتغال کارگاهی ما در 
کارگاه های زیر ۱۰ نفر هســتند و توجه به امنیت و ســلامت به حد قابل 
قبولی رسیده است. از اولویت های ما توانمندی کارگران از طریق سازمان 
فنــی و حرفه ای و تعریف دوره های متنوع با همراهی کارخانه ها و بخش 

خصوصی است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: یکی از راهبردهای دولت 
ســیزدهم توجه به ارتقا امنیت غذایی مردم است که در همین راستا سه 
طرح مهم و محوری اجرایی شــده اســت. طرح کالابرگ الکترونیکی که 

مربوط به آحاد جامعه است دایره شمول آن به ۶۰ میلیون نفر می رسد.
مرتضــوی گفت: طرح دیگر مربوط به مــادران باردار یا دارای کودک 
شیرخوار )طرح یسنا( است که شامل یک میلیون مادر دارای فرزند شیرخوار 
در سه دهک نخست درآمدی است؛ همچنین دیگری طرح ارتقای امنیت 
غذایی کودکان است که اختصاص به کودکانی دارد که به تغذیه مضاعف 
نیاز دارند و تعداد آنها بیش از ۱۴۵ هزار کودک در سراسر کشور است که 

با کمک وزارت بهداشت شناسایی شده اند.
 وزیــر رفــاه تاکید کرد: تمام کســانی که برای زیرپوشــش درآمدن 
بهزیستی در صف نوبت بودند الان تعیین تکلیف شده اند و همه مشمول 

مستمری شده اند.
 ســی و پنجمین جشــنواره ملی تقدیر از کارگــران نخبه امروز)۱۱ 
اردیبهشت ماه( با آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور اسلامی ایران 

و گروه های کارگری و واحدهای نمونه برگزار شد.
رئیس جمهــور بــا همراهــی عبــاس علی آبــادی وزیــر صنعــت، 
معــدن و تجارت و ســید صولــت مرتضوی وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
 اجتماعــی بــا هدای لوح و تندیــس ویژه از جمعــی از کارگران نخبه و

 گروه های کارگری تقدیر کرد.

با خرید امتیاز نهضت ملی گرفتار نشوید

»طرح های تکمیل زنجیره ارزش« جایگزین ۱۷ طرح پتروشیمی شدند

مدیرعامل شــرکت عمران پرند گفت: خرید و فروش امتیاز نهضت ملی مسکن 
غیرقانونی بوده و در ادامه پروژه امکان سلب امتیاز نهضت ملی مسکن وجود دارد.

 ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی از وعده های انتخاباتی ریاست جمهوری 
سید ابراهیم رییسی بود؛ البته وی در یکی از مصاحبه های رسانه ای خود اعلام کرد: 
»ایران به بیش از یک میلیون مســکن در هرســال نیازمند است.«؛ همچنین طرح 
نهضت ملی مسکن و قانون جهش تولید مسکن از دو سال پیش تاکنون در راستای 

تحقق این وعده رییس جمهور ایجاد شدند.
با آغاز به کار دولت سیزدهم و در راستای اجرای شعار مسکنی این دولت، وزارت 
راه و شهرســازی به عنوان متولی امر و بر اساس قانون جهش تولید مسکن اقدام به 
آغاز طرحی تحت عنوان نهضت ملی مسکن کرد که طی آن تعداد ۴ میلیون واحد 

مسکونی در طول ۴ سال احداث و به متقاضیان تحویل داده خواهد شد.
براساس این گزارش، شرکت عمران شهرهای جدید نیز از میان واحدهای مسکونی 
مورد تعهد دولت، پس از جابه جایی اختیارات حاصل از شرکت به سازمان ملی زمین 
و مسکن ۴۰۰ هزار واحد را در دستور کار داشته و متعهد است طی مدت زمان ذکر 
شده فرآیند ساخت و تحویل آنها را به متقاضیان به سرانجام برساند که تاکنون نیز 

تا بخش عمده ای از تعهد شرکت در تأمین زمین مورد نیاز، انجام شده است.
طبق آمار ارائه شــده در ســامانه ثبت نام نهضت ملی مسکن از ابتدای آغاز طرح 
تعداد یک میلیون و ۳۴۵ هزار و ۵۷۰ نفر در شــهرهای جدید ثبت نام کردند که از 
این تعداد ۳۱۱ هزار و ۳۶۵ نفر واجد شرایط اعلام شده و هم اکنون از میان متقاضیان 

واجد شرایط تعداد ۱۵۱ هزار و ۷۲۴ نفر در مرحله تأیید نهایی هستند.
یکی از این شــهرها که نسبت به وعده ساخت واحدهای نهضت ملی تعهد دارد، 
شــهر جدید پرند اســت که از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون ۳۳ هزار و ۵۰۰ واحد 
نهضت ملی مسکن در پرند آغاز شد که از این تعداد تاکنون ۱۱ هزار و ۲۰۰ واحد 

به متقاضیان تحویل شده است.
براساس اطلاعات در حال حاضر، چهار هزار واحد مسکن برای افتتاح آمادگی دارند، 
اما به دلیل عدم تأمین زیرساخت های آب، برق یا فاضلاب قابل واگذاری نیستند؛ بنا 
بود تا طبق مصوبه شورای عالی مسکن هزینه اجرای تأسیسات زیرساختی آب، برق 
و فاضلاب تا یک سوم توسط وزارت نیرو، یک سوم توسط وزارت راه و شهرسازی و 

یک سوم از سوی استانداری ها تأمین شود.
وزارت راه از طریق منابع صندوق ملی مسکن این تأمین مالی را انجام داده و طبق 
قانون جهش تولید مســکن متقاضی باید تنها حق انشعاب را پرداخت کند و تاخیر 

در تحویل این واحدها به دلیل عدم تامین منابع مالی از سوی وزارت نفت و وزارت 
نیرو و طبق گفته مسوولان مربوطه اگر این موانع رفع شود شهر جدید پرند تا پایان 

سال جاری نیز امکان تحویل ۵ هزار واحد دیگر را خواهد داشت.
آورده مالــی متقاضیــان شــهر جدید پرند بــرای واحدهای مســکونی حدود 
۷۰۰ میلیــون تومــان اســت که بــا دریافت تســهیلات ۵۵۰ میلیــون تومانی، 
 هزینــه تمام شــده واحدهای آماده بهره بــرداری در مجموع حــدود یک میلیارد

 و ۲۰۰ میلیون تومان برآورد می شود.
همچنین در شــهر جدید پرند علاوه بر ساخت واحدهای نهضت ملی، ۹۶ هزار 
واحد مسکن مهر نیز وجود دارد که از این تعداد حدود ۹۵ هزار واحد افتتاح و هزار 
و ۳۶۹ واحد باقیمانده که عمده آنها مربوط به مســکن های مهر تعاونی ها است، که 
این واحدها مشکل حقوقی یا اعضای تعاونی با هیات مدیره یا سازنده با هیات مدیره 

مسئله دارند که برای حل اختلاف با دستور قضایی متوقف شده است.

  معرفی ۱۰ هزار واحد خالی پرند به سازمان امور مالیاتی
آرش صیادی مدیرعامل شهر جدید پرند در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص 
واحدهای مســاله دار مســکن مهر، گفت: طبق پیگیری ها مشکل حدود ۷۰۰ واحد 
برطرف شده و برای رفع موانع باقی واحدها همچنان در تلاش هستیم؛ البته مسکن 

مهر پرند از نظر سازه ای پروژه با کیفیت محسوب می شود.
مدیرعامل شهر جدید پرند در ادامه تاکید کرد: البته در شهر جدیدپرند ۲۲۰ هزار 
نفر برای نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند که از این تعداد تنها ۸۸ هزار نفر واحد 

شرایط بودند. هم اکنون زمین ۳۳ هزار و ۳۰۰ واحد تامین شده و کمبود زمین عامل 
اصلی محدود شدن این شهر جدید محسوب می شود و ۵۰ هزار واحد تقاضای مسکن 
در پرند وجود دارد که زمینی در دستور کار نیست؛ حداقل هزار و ۳۰۰ هکتار دیگر 

زمین مورد نیاز این شهر جدید است.
وی در ادامه تاکید کرد: شــهرک اعتمادیه حــدود ۳۲۰ هکتار و هم اکنون این 
شــهرک در حال طی کردن فرآیند تملک زمین و در این شــهرک ساخت ۱۰ هزار 
واحد پیش بینی می شــود؛ همچنین در پرند موضوع محدودیت آب نیز وجود دارد. 
در حا حاضر بیش از ۴۰ هزار واحد در پرند در حال ساخت که ۶ هزار و ۸۰۰ واحد 
از طریق مشارکت و ۵ هزار واحد دیگر نیز توسط بخش خصوصی ساخته می شود.

این مسوول در خصوص قیمت واحدهای نهضت ملی گفت: وزارت راه و شهرسازی 
تلاش کرده که قیمت مسکن را در کل کشور مدیریت شود و قیمت ها تقریباً یکسان 
باشــد، اکنون متوسط قیمت تمام شده مســکن در پرند در پروژه های مختلف ۱۰ 
میلیون تومان در هر متر مربع برآورده شده و اگر متقاضیان اقساط خود را پرداخت 

کنند، قطعاً در موقع اعلام شده واحدهای خود را تحویل می گیرند.
وی در ادامه با تاکید بر غیرقانونی بودن خرید و فروش امتیاز نهضت ملی مسکن، 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه امکان دارد در ادامه پروژه به هر دلیلی امتیاز نهضت 
ملی مسکن سلب شود، از مردم می خواهیم به چنین معاملاتی ورود نکرده و خود را 
گرفتار نکنند.مدیرعامل شرکت عمران پرند اظهار کرد: با توجه به افزایش جمعیت 
پرند که نزدیک به ۴۰۰ هزار اســت، باید به سمت تامین خدمات روبنایی از جمله، 

مدرسه، مسحد، فضای سبز، مراکز درمانی و... حرکت کنیم.
صیادی ادامه ادامه داد: بیمارستان یکی از نیازهای اساسی مردم شهر پرند است 
که با تامین ۵۰ درصدی هزینه های احداث این بیمارســتان از سوی شرکت عمران 
شهر جدید پرند، کلنگ زنی این پروژه تا تیرماه آغاز خواهد شد و که ۸ هکتار برای 

این بیمارستان ۲۲۰ تختخوابی پرند اختصاص شده است.
وی افزود: ســال گذشــته در شــهر جدید پرند به صورت فشرده ۱۳ هزار واحد 
مســکونی خالی شناســایی و هم اکنون ۱۰ هزار واحد به سازمان امور مالیاتی برای 
اخذ مالیات معرفی شده است؛ البته احتمال وجود ۳ هزار واحد دیگر خالی از سکنه 

در این شهر جدید وجود دارد.
 شهر جدید پرند در ۳۰ کیلومتری جنوب غربی تهران و در مسیر آزادراه تهران 
ســاوه و در مجاورت فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( واقع شــده است و روزانه 

بیش از ۳۰ هزار نفر بین تهران و پرند تردد می کنند.

 مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی راهبرد اصولی دولت سیزدهم را تکمیل 
زنجیره ارزش به منظور پرهیز از خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده از منابع هیدروکربوری 
اعلام کرد و گفت: مجوز حدود ۱۷ طرح پتروشیمی پس از بازنگری های انجام شده 

لغو شد و طرح های تکمیل زنجیره ارزش جایگزین آنها شدند.
به گزارش از وزارت نفت، مرتضی شاهمیرزایی امروز )سه شنبه، ۱۱ اردیبهشت ( در 
حاشیه آیین امضای تفاهم نامه طرح های توسعه میدان های گازی کشور با هلدینگ ها، 
شرکت های پتروشیمی و اکتشــاف و تولید، در جمع خبرنگاران، بیان کرد: جهش 
در تولید کالا و تجهیزات در کنار افزایش تولید محصولات پتروشیمی از برنامه های 
صنعت پتروشیمی در سال ۱۴۰۳ است و به این منظور برنامه های مختلفی ترسیم 
شده که حرکت دانش بنیان ها در مسیر جهش تولید کالا و تجهیزات، یکی از آن هاست.

وی ادامه داد: این موضوع با هلدینگ ها و شرکت های پتروشیمی مطرح و تأکید 
شــده اســت که کالاهای مورد نیاز خود را با استفاده از توان داخلی تأمین کنند تا 
شــاهد جهش بزرگ و انقلابی در ساخت داخل باشیم، البته تا جایی  که آسیبی به 

برنامه تولید وارد نشود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: جهت گیری ها در اجرای طرح ها 
و پروژه های صنعت پتروشیمی نیز به سمت کالاها و تجهیزات دانش بنیان است که 

پیش از این در خارج سفارش گذاری می شد.
شاهمیرزایی با اشاره به برنامه فشرده وزارت نفت برای رفع ناترازی بنزین با توجه 
به افزایش تقاضاها، گفت: با توجه به دســتور وزیر نفت و سیاســت دولت، صنعت 

پتروشــیمی وارد این حوزه می شــود تا به جای صادرات، از متانول تولیدی صنعت 
پتروشیمی با فرایند MTG بنزین تولید شود.

وی با اشــاره به اعلام آمادگی متانول ســازها برای تولید بنزین، افزود: معافیت ها 
و مشــوق هایی برای این واحدها در نظر گرفته شــده و مراحل نهایی برنامه ریزی 
زیرساخت ها و ســازوکارهای لازم برای سرمایه گذاری تولید بنزین از متانول انجام 
شــده اســت، زیرا ظرفیت تولید متانول در کشور بالاســت و زنجیره این محصول 

توسعه نیافته است.
معاون وزیر نفت ادامه داد: دولت ســیزدهم به طور ویژه در زمینه تکمیل زنجیره 

محصولات برنامه ریزی و سرمایه گذاری کرده است.

  راه اندازی نخستین PDH کشور در اوایل سال آینده
شــاهمیرزایی با بیان اینکه هلدینگ هایی همچون پتروفرهنگ و شســتان که 
واحدهای متانولی بیشــتری دارند باید بخشــی از ظرفیت خود را برای تولید دیگر 
 MTG و MTP محصولات زنجیره آماده و برنامه ریزی کنند، گفت: بخشی از واحدهای

در قطب پارسیان در مجاورت قطب عسلویه احداث خواهند شد.
 PDH پتروشــیمی رجــال به عنوان نخســتین PDH وی از راه انــدازی واحــد
کشــور تا اوایل ســال آینده خبر داد و گفت: ســایر طرح های PDH نیز در مرحله 
 اجــرا قــرار دارنــد و ســرمایه گذاران به دنبال این هســتند که صرفــه اقتصادی

 این طرح را افزایش دهند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به اینکه هم اکنون حدود ۱۲۷ 
مجوز طرح پتروشیمی به طور رسمی صادر شده است، افزود: طرح های برنامه هفتم 

توسعه به طور میانگین حدود ۳۷درصد پیشرفت دارند.
شاهمیرزایی راهبرد اصولی دولت سیزدهم را تکمیل زنجیره ارزش به منظور پرهیز 
از خام فروشــی و ایجاد ارزش افزوده از منابع هیدورکربوری اعلام و بیان کرد: مجوز 
حدود ۱۷ طرح پتروشیمی پس از بازنگری های انجام شده لغو شد و طرح های تکمیل 

زنجیره ارزش جایگزین آن ها شدند.
وی بیــان کرد: همچنیــن طرح های تکمیل زنجیره ارزش در قالب ۲۱ بســته 
 بــه هلدینگ ها ابــلاغ و مجوزهای لازم صادر شــده اســت که بــا جدیت پیگیر 

اجرای آن ها هستیم.

وزیر کار : اکنون بیش 
از ۸۷ درصد از اشتغال 

کارگاهی ما در کارگاه های 
زیر ۱۰ نفر هستند. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/12
شماره : 1628
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اکسپو فرصتی برای توسعه

ابوالفضل حمیدی   |     نمایشگاه های جهانی یا به بیانی اکسپوها موضوعاتی جهانی را که بازتاب تجربیات متنوع انسان ها هستند را 
در بر می گیرند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر نیرو در پیامی به چهارمین کنفرانس بین المللی آب بغداد از بهره مندی ۸۶ درصدی جمعیت روستایی از پوشش آب شرب خبر داد.
 به نقل از وزارت نیرو، چهارمین کنفرانس بین المللی آب بغداد روز یکشنبه ۹ اردیبهشت ماه با حضور وزرای آب و آبیاری کشورهای عراق، سوریه، مصر، تونس و تعدادی از سازمان های بین المللی در پایتخت 
کشور عراق آغاز به کار کرد.محمد جوان بخت معاون وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران نیز که یکی از میهمانان این کنفرانس بود، متن سخنرانی وزیر نیرو در کنفرانس بین المللی آب بغداد را 
در آیین افتتاحیه قرائت کرد.خداوند را شاکرم که همانند سال گذشته به نمایندگی از کشور جمهوری اسلامی ایران در کنفرانس بین المللی آب بغداد که با تدبیر مسئولین بلندپایه جمهوری عراق و با هدف به 
اشتراک گذاری دانش، تکنولوژی و علوم روز دنیا برگزار می شود، شرکت می کنم.در ابتدا از دولت عراق و وزیر محترم منابع آب عراق و کلیه دست اندرکاران برگزاری این رویداد بین المللی تشکر و قدردانی می کنم.

در ابتدا وظیفه خود می دانم به وقایع منطقه و خصوصاً جنایت انجام شده در حق مردم غزه اشاره کنم. مردم غزه در ۷ ماه گذشته تحت فشار شدیدترین جنایات ممکن از جمله کشتار کودکان، زنان، قطع 
آب و محاصره از سوی رژیمی بودند که نشان داده به هیچ تعهد اخلاقی و بین المللی پایبند نیست.

ارتقای توانمندی ایران 
در مدیریت رودخانه ها و 
سیلاب ها

 برات سپامی به تأمین مالی کسب وکارها 
کمک می کند

 معــاون فنــاوری اطلاعات بانــک صادرات 
ایران، تامین مالــی را یکی از چالش های اصلی 
کسب وکارها و بنگاه های تولیدی دانست و گفت: 
خوشبختانه با پیاده سازی برات الکترونیک سپامی 
در بانک صادرات ایران به عنوان نخستین بانک، 

این چالش تا حد زیادی برطرف شده است.
 محمد رضوان مدنی، برات الکترونیک سپامی 
را خدمــت نوین بانک صــادرات ایــران برای 
تامیــن مالی زنجیره تامیــن واحدهای تولیدی 
و کسب وکارها دانســت و افزود: نخستین برات 
الکترونیک ســپامی، اوایل اردیبهشت ماه توسط 
بانک صادرات ایــران در محیط عملیاتی صادر 
شد و در کنار چک امن دیجیتال، سفته و برات 
الکترونیک توانســت مجموعه ابزارهای تجارت 
الکترونیــک در بانک صادرات ایران را برای ارائه 
خدمات بهتر به مردم، خصوصا کســب وکارها و 

بنگاه های اقتصادی و تولیدی تکمیل کند.
به گفته رضوان مدنی، تسریع و تسهیل فرایند 
تأمین مالی و ســرمایه در گردش کسب وکارها 
و بنگاه هــای تولیدی، کاهش نیــاز به دریافت 
تســهیلات جدید برای تأمین مالی سرمایه در 
گردش و تقویــت روابط پایدار بین تولیدکننده 
و تأمین کننده ازجمله مزایای بهره مندی از این 
ابزار جدید تجارت الکترونیک برای اجزای زنجیره 

تامین است.
افــزود: واحدهای تولیــدی، بنگاه های  وی 
اقتصادی، شــبکه فــروش و تامیــن کنندگان 
می توانند با مراجعه به پلتفرم تامین مالی زنجیره 
تامین بانک صادرات ایران از این ابزار که بر اساس 
دســتورالعمل ارائه خدمات تامین مالی زنجیره 
تامین توسط مؤسسات اعتباری طراحی شده و 
شیوه نامه اجرایی آن پس از تصویب در کمیسیون 
اعتباری به تاییــد هیأت عامل بانک مرکزی نیز 

رسیده است، استفاده نمایند.
بر اســاس این گزارش، برات الکترونیک غیر 
کاغذی، با سررسید حداقل یک ماه و حداکثر یک 
سال، با درخواست برات دهنده )بنگاه خریدار( در 
وجه یا به حواله کرد دارنده برات )بنگاه فروشنده( 
از طریق سامانه برات صادر و شناسه یکتای آن 
در سامانه ســپام ثبت می شود و بانک صادرات 
ایران بر اساس اعتبار برات دهنده )بنگاه خریدار( 
نسبت به قبول برات الکترونیک و تادیه مبلغ آن 
در سررسید اقدام خواهد کرد. این سند تجاری 
الکترونیکی، تمامی ویژگی های ذکر شده در ماده 
۲۲۳ قانون تجارت و قانون تجارت الکترونیک را 
دارا بوده و بر اساس بخشنامه بانک مرکزی، امکان 
صدور ۸۰ هزار میلیارد تومان برات الکترونیکی 
توسط شــبکه بانکی در سال ۱۴۰۳ پیش بینی 

شده است. 

  عرضه شــمش طلای تولید داخلی و 
حراج گسترده سکه از هفته آینده

با موافقت بانک مرکزی، تولیدکنندگان داخلی 
شمش طلا و سایر واردکنندگان شمش طلا که 
مشمول رفع تعهد صادراتی نیستند، امکان عرضه 
شمش در مرکز مبادله ارز و طلای ایران را دارند.

از هفتــه آینده عرضه شــمش طلای تولید 
داخل، در کنار عرضه شــمش طلای رفع تعهد 
ارزی در تالار معاملات طلای مرکز مبادله ایران 
انجام خواهد شد.با این عرضه ها، تولیدکنندگان 
مصنوعات طلا و سایر خریداران شمش، دسترسی 

بیشتری به شمش طلا خواهند داشت.
گفتنی است؛ از روز دوشنبه )۱۷ اردیبهشت 
ماه( عرضه گســترده انواع سکه تمام، نیم و ربع 

بهار آزادی در مرکز مبادله ایران آغاز می شود.
این حراج ســکه از طریق ســامانه  معاملات 
مرکز مبادلــه بــه آدرس market.ice.ir انجام 
خواهد شد.اطلاعات تکمیلی درباره این حراج در 
سایت مرکز مبادله ایران به آدرس www.ice.ir در 

دسترس قرار می گیرد.

اکسپو یک رویداد بسیار 
پراهمیت در عرصه 

جهانی است. 
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یکی از ابزارهای مهم برای رونق بخشیدن به اقتصاد در چشم انداز بلند مدت و انجام فعالیت موثر برای ارتقای سطح اشتغال 
و ایجاد روابط بین المللی و تبادل فرهنگی ملتها و جلب گردشــگران، نمایشــگاههای جهانی )اکسپو( است. این نمایشگاهها با 
نمایشگاههای تجاری که در سطوح ملی و بین المللی برگزار می گردد متفاوت می باشد و بسیاری از کارشناسان بین المللی حوزه 
نمایشگاهها اعتقاد دارندکه این نمایشگاهها از پیشرفته ترین و گسترده ترین نمایشگاهها و بنظر اینجانب المپیک نمایشگاهها می 

باشند و در دراز مدت در اختیار تجارت قرار می گیرند

نمایشــگاه های جهانی یا به بیانی اکســپوها موضوعاتی جهانی را که بازتاب تجربیات متنوع 
انســان ها هستند را در بر می گیرند. نقش اکسپو بسیار فراتر از نمایش تکنولوژی های نوین بوده 
و در حقیقت متمرکز بر پیش بینی چالش های جمعی فرا روی بشــر می باشد. اکسپو یک رویداد 
بسیار پراهمیت در عرصه جهانی است و با توجه به مدت زمان طولانی برگزاری آن حدود شش 
ماه، بسیاری درجه اهمیت آن را فراتر از المپیک ها و مسابقات ورزشی جهانی، که هم مدت زمان 

محدودتر و بصورت تخصصی ورزشی می باشد، می دانند.
اکسپوها توسط دفتر نمایشگاه های بین المللی ) BIE( که مقر آن در پاریس است سازماندهی، 

و هر ۵ سال یکبار برگزار می گردند.
اکسپو رویدادی صرفاً انتفاعی نیست، بلکه صحنه ای برای نمایش آخرین دستاوردهای فرهنگی، 
اجتماعی، علمی و اقتصادی کشورها در چارچوب موضوع نمایشگاه و دورنمای توسعه آنها می باشد. 
هر اکسپو براساس یک موضوع )یا چالش( جهانی و در محلی که به صورت ویژه برای این رویداد 
ساخته می شود برگزار می گردد و محلی برای تعامل و ارتباط رو در رو بین تفکر و دستآوردهای 
ملت ها و بازدیدکنندگان محسوب می گردد و از بزرگترین ویژگی های اکسپو فراهم آوردن محیطی 
مســالمت آمیز و به دور از هرگونه مســایل سیاسی است که مشارکت کنندگان از سراسر دنیا با 
بازدیدکنندگان می توانند در آن به تعامل فرهنگ و تاریخ و تمدن و مســایل اقتصادی بپردازند 
و بنوعی کشــورهای کوچک بدون مرزی را در کنار یکدیگر می ســازند و در طول دوره برگزاری 
بدون تشریفات خاص سیاسی، ملاقات ها و نشست هایی در چارچوب مسایل اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و علمی با یکدیگر برگزار می کنند. علاوه برمطالب بیان شده، موارد زیر را نیز می توان 

از اهداف اکسپو ها در نظر گرفت:
تقویت روابط بین الملل در یک موضوع مشترک

به اشتراک گذاردن تجارب آموزنده و فرهنگی در یک موضوع مشترک جهانی
نمایش توانمندی ها، تاریخ، تمدن، آداب و رسوم یک کشور حول یک موضوع خاص

تقویت و حمایت از اکسپوها بعنوان آزمایشگاه های تجارب آتی
افزایش و ارتقا رشد تبادلات اقتصادی و بین المللی

ایجاد رونق اقتصادی در کشور میزبان
ایجاد درآمد و ثروت برای کشورهای مشارکت کننده از طریق برقراری روابط تجاری جدید

بازار سازی برای کالاهای دارای مزیت نسبی
موضوع نمایشگاه از سوی کشور میزبان و با تایید BIE تعریف می گردد و برگزارکننده در طول 
دوره برگزاری بدنبال دستیابی به راه کارهای علمی و عملی بدست آمده از سوی مشارکت کنندگان 

در جهت رفع یک مسئله جهانی است.
اولین اکســپوی جهانی در ســال ۱۸۵۱ میلادی در شهر لندن برگزار گردید که ایران نیز در 
آن حضور فعال داشــت و این موضوع مســئولیت کشورمان را برای حضور در اکسپوها سنگین تر 
می کند. لازم بذکر اســت که تاکنون بیش از ۶۳ اکســپو در اقصی نقاط دنیا برگزار شده است و 
ایران علاوه بر اکســپوی ۱۸۵۱ در دوره های مختلف در قبل و هفت دوره پس از انقلاب اسلامی 
که در کشورهای کره جنوبی، پرتغال، آلمان، ژاپن، چین، ایتالیا و قزاقستان و امارات متحده عربی 

برگزار گردیده حضور داشته است.

ظرفیت ۵۰ میلیارد دلاری تجارت ایران و چین

سرمایه گذاری ۶ میلیارد دلاری برای توسعه ۱۶ میدان گازی

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت که در حال حاضر حجم تجارت ایران و چین بیش از 
۳۰ میلیارد دلار است، اما سقف تجاری دو کشور می تواند تا ۵۰ میلیارد دلار ارتقاء یابد.

 صمد حسن زاده در همایش تجاری ایران و چین که در حاشیه ایران اکسپو برگزار 
شد، اظهار کرد: چین با حجم تجارت دوجانبه بیش از ۳۰ میلیارد دلار، اختلاف زیادی 
نسبت به شرکای تجاری دیگر ایران دارد و شریک نخست تجاری کشور است. همچنین 

این ظرفیت وجود دارد که سقف تجاری دو کشور به ۵۰ میلیارد دلار ارتقاء یابد.

وی با بیان اینکه ایران در گذشــته اولین شــریک تجاری چین در خاورمیانه بود، 
تصریح کرد: در حال حاضر رتبه ایران به بالاتر از پنج رسیده و بنابراین باید این رتبه 

را دوباره ارتقاء دهیم.
حسن زاده ابراز امیدواری کرد که دو کشور بتوانند از پتانسیل های بخش خصوصی 
برای توسعه روابط دو جانبه بهره برداری بیشتری کند و گفت: ظرفیت سرمایه گذاری 
خارجی نیز برای چینی ها به ویژه در مناطق آزاد فراهم شده است. همچنین شرکت های 

چینی می توانند از طریق ایران به بازارهای منطقه ای دسترسی داشته باشند.
وی افزود: بخش خصوصی ایران در بیشــتر زمینه های صنعتی، معدنی، تجاری از 
جمله در محصولات پزشکی، فولاد، مصالح ساختمانی، محصولات دانش بنیان، خدمات 
فنی و مهندسی، صنایع دستی، گردشگری و غیره آماده همکاری برای آشنایی بیشتر 
جوامع تجاری دو کشور است. اتاق بازرگانی ایران به عنوان بزرگترین تشکل اقتصادی 

و نماینده بخش خصوصی آماده همکاری در توسعه روابط است.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: با اجرایی شدن تفاهم نامه های مطالعات طرح های توسعه 
۱۶ میدان گازی، ۱۲۷ میلیون مترمکعب به ظرفیت تولید گاز کشــور در چهار اســتان خوزستان، 

فارس، بوشهر و کهگیلویه و بویراحمد افزوده می شود.
 محسن خجسته مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در مراسم امضای تفاهم نامه های مطالعات 
طرح های توســعه ۱۶ میدان گازی با هلدینگ ها، شرکت های پتروشیمی و شرکت های اکتشاف و 
تولید ایرانی با سرمایه گذاری ۶ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلاری، با بیان اینکه امروز یکی از رویدادهای 
مهم اقتصادی صنعت نفت با مشارکت مردم را شاهد هستیم، اظهار داشت: برای تحقق برنامه های 
تولیدی باید سرمایه گذاری مستقیم و غیرمستقیم انجام دهیم که در دولت سیزدهم این کار زیربنایی 
در حال انجام است.وی ادامه داد: پیش تر تنها شرکت های اکتشاف و تولید می توانستند در صنعت 
نفت سرمایه گذاری کنند، اما با ابتکار وزیر نفت و هماهنگی لازم با دولت قرار شد پتروشیمی ها نیز 

در بالادست صنعت نفت حضور یابند.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: پیش از این حضور سرمایه گذاری بانک ها در صنعت نفت را تجربه 
کرده بودیم و نتیجه آن قراردادی ۱۳ میلیارد دلاری شــد که در تاریخ صنعت نفت و کل کشــور 
بی نظیــر و منحصربه فرد بوده؛ از آن حجم هم ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار مربوط به توســعه 

میدان های مشترک بوده است.
خجسته مهر با اشاره به امضای قرارداد توسعه میدان مشترک آزادگان به ارزش ۱۱ میلیارد ۵۰۰ 
میلیــون دلار و دیگر میدان ها در مجموع به ارزش ۱۳ میلیارد ۵۰۰ میلیون دلار با حضور بانک ها 
گفت: به تازگی با امضای قرارداد فشارافزایی، وزارت نفت نشان داد که می تواند کارهای بی نظیری در 
این صنعت انجام دهد.وی با تأکید بر اینکه با نهایی و اجرایی شدن تفاهم نامه های امروز بیش از ۱۶ 
مخزن گازی کشور توسعه می یابد، گفت: با بهره برداری از این طرح ها ۱۲۷ میلیون مترمکعب به ظرفیت 

تولید گاز کشور در چهار استان خوزستان، فارس، بوشهر و کهگیلویه و بویراحمد افزوده می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: امســال با همکاری بخش خصوصی و هلدینگ های 
پتروشیمی، جهش دوم در سرمایه گذاری پتروشیمی ها را رقم می زنیم که این سرمایه گذاری مولد، 

راهبردی و معنادار است؛ زیرا قراردادهایی جذاب، زودبازده و درآمدزا هستند.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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کشاورزی 

بازدید رایگان از موزه های 
سیستان و بلوچستان ویژه 

معلمان و اساتید

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان از بازدید رایگان موزه ها و محوطه های تاریخی استان همزمان با روز معلم خبر داد. 
به گزارش محسن تازه روز از سیستان و بلوچستان، محمدهادی طهرانی مقدم اظهار کرد: همزمان با روز معلم، بازدید از موزه ها، پایگاه ها و اماکن تاریخی برای معلمان و اساتید دانشگاهی رایگان خواهد بود. 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان افزود: در حال حاضر در استان 6 موزه فعال است و محوطه ها و پایگاه های تاریخی نیز پذیرای بازدید کنندگان خواهد بود. 
او افزود: موزه خاک در روستای کلپورگان به عنوان تنها موزه زنده دنیا که سفال به صورت کاملاً دستی، بدون چرخ سفالگری و توسط زنان بلوچ ساخته می شود نیز پذیرای گردشگران و بازدیدکنندگان است. 
به گفته طهرانی مقدم، موزه مردم شناسی سیستان نیز یکی از مهم ترین موزه های استان و اماکن دیدنی شهرستان زابل است که به معرفی فرهنگ و تمدن غنی اهالی استان به  خصوص مردمان 
شهر سوخته می پردازد. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان تصریح کرد: چهارشنبه 12 اردیبهشت ماه، معلم ها و اساتید دانشگاهی می توانند از موزه ها، پایگاه های 

میراثی و اماکن  تاریخی به صورت رایگان بازدید کنند. 

اشتغال زائی و فعالیت 
کارخانه های قند در ۲ 

فصل بهره برداری شده 
و با افزایش تولید شکر 
در داخل از واردات آن 

کاسته می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/12
شماره : 1628

آغاز عملیات اجرایی پروژه پیاده راه باباطاهرهمدان

ایجاد تحول در شهرکرد نیازمند هم افزایی بین دستگاه های اجرایی است

همدان- مدیر منطقه چهار شــهرداری همدان از آغاز عملیات اجرایی پروژه پیاده 
راه باباطاهر همدان با اعتبار 1۰ میلیارد تومان خبر داد.

بــه گزارش روزنامــه آوای اقتصاد،عملیــات احداث پیــاده  راه باباطاهر با حضور 
شهردارهمدان ؛ رئیس شورای شهر همدان، رئیس کمیسیون نظارت، بازرسی و امور 
اداری شورای شهر، علی ؛ رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر، فرمانده انتظامی 

شهرستان، مدیرمنطقه چهار شهرداری ، اساتید دانشگاه و مردم همدان آغاز شد.
علی طهماســبیان در این مراسم با اشــاره به اینکه امروز عملیات پروژه پیاده راه 
باباطاهر با اعتبار 1۰ میلیارد تومان آغاز شد اظهار کرد: این پروژه به طول ۸۰ متر و 

عرض ۳۵ متر اجرایی می شود.
طهماسبیان با بیان اینکه این پروژه با تاکید اعضای شورای شهر و شهردار در دستور 
کار قرار دارد گفت: فاز اول این طرح اجرایی می شود که امیدواریم با تلاش همکاران 

بتوانیم در ۸۰ روز آن را به اتمام برسانیم.
وی خواستار همکاری شرکت های خدمات رسان همچون برق و گاز در اجرای پروژه 
شــد و افزود: تحقیقات لازم در انجام پیاده راه توسط دانشگاه بوعلی با مدیریت دکتر 

سجادزاده انجام شد تا این پروژه  اجرایی شود و قدردان زحمات هستیم.
مدیر منطقه چهار شــهرداری همدان در ادامه سخنانش اجرای پیاده راه باباطاهر 
را در بالا بردن ظرفیت گردشگری شهر مهم عنوان کرد و افزود: امیدواریم این پروژه 
را بــه بهترین نحو اجرا و تقدیم مردم کنیم.وی تاکیــد کرد: در این پروژه ۵ الی 6۰ 
ســانت آسفالت وجود دارد، ضمن اینکه آن را باید بازیافت کرد، تاسیسات زیادی هم 
در خیابان کار شــده که باید با مدیریت و ســاماندهی کار را پیش برد که برای نمونه 

سیم برق در کف پیاده سازی می شود .

*6 خیابان اصلی همدان پیاده راه می شود
شهردار همدان نیز در آغاز عملیات احداث پیاده راه باباطاهر همدان اظهار کرد: در 

شــهر همدان خیابان های شش گانه میدان مرکزی به پیاده  راه تبدیل می شود اگرچه 
اجرای آنها نیاز به مطالعات دارد.

سید مسعود حسینی افزود: طبق بازخوردهایی که از انجام پروژه های پیاده راه سازی 
داشتیم تصمیم گرفتیم ارزیابی تاثیرات اجتماعی را در اجرای پروژه پیاده راه باباطاهر 
با محوریت دانشگاه بوعلی و دکتر سجاده آغاز کنیم و قدردان زحمات آنها هستیم که 

شهرداری را یاری می دهند.
وی با اشــاره به اینکه شــاید این پروژه جزو پروژه هایی اســت کــه تردد جریان 
داشــته باشــد ادامه داد: نظرات کســبه، ســاکنین و بهره برداران این خیابان مورد 
 توجــه قرار خواهد گرفت و بقیــه پروژه ها نیز بعد از انجام این پــروژه به این منوال 

پیش خواهد رفت.
حسینی با بیان اینکه یکی از زیباترین پیاده راه های کشور پیاده راه های همدان است 
که اجرا می شوند عنوان کرد: امسال با اقداماتی که شهرداری در حوزه گردشگری انجام 
می دهد و بودجه  عمرانی که در این حوزه مصوب شــده از جمله جداره سازی هایی در 

میدان امام)ره( آغاز می شود که شهر را برای حضور گردشگران زیبا خواهد کرد. 

حسینی با اشاره به جداره سازی در خیابان بوعلی و اکباتان و نیز عملیات عمرانی 
میدان امام)ره( که آغاز شــده است خاطرنشــان کرد: امسال ۳۰۰ میلیارد تومان در 
حوزه گردشــگری شهرداری لحاظ شــده و امیدواریم آنچه نیاز شهر همدان بوده در 

این زمینه اجرایی شود. 
وی با بیان اینکه هدف ما توسعه گردشگری در شهر همدان است گفت: پروژه های 
خوبی آغاز شده که بخش های کلنگ زنی شده به طوری که بهره برداری پروژه هایی را 

در برنامه خواهیم داشت تا مردم همدان از آنها منتفع شوند.
رئیس شورای اسلامی شهر همدان نیز ضمن تبریک سالروز تشکیل شوراهای اسلامی 
در کشور اظهار کرد: شروع به کار شوراها از ۹ اردیبهشت سال 1۳۷۸، همزمان با پیام 

امام خمینی)ره( و با صدور پیام ویژه ای از سوی مقام معظم رهبری بود.
محمود مســگریان با بیان اینکه مردم با انتخاب اعضای شورای شهر  وکلای خود 
را بر آنچه که شــهرداری انجام دهد و بر عملکرد این ســازمان، انتخاب کردند گفت: 
شوراها سیاست ها را به شهرداری ابلاغ می کنند و نظارت دارند تا طرح ها اجرایی شود.

وی با بیان اینکه اهم پروژه های شهری در بودجه سالانه شهرداری از سوی شوراها 
تصویب می شــود که یکی از آنها پیاده راه ســازی ها بوده اســت گفت: سال ها پیش 
پیاده راه سازی در شهر همدان آغاز شده و با توجه به اجرای پیاده راه بوعلی و اکباتان، 

به دنبال این هستیم مردم بهترین بهره را از این پیاده راه ها داشته باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر همدان بیان کرد: در اجرای پیاده راه باباطاهر مسیری برای 
وسایل نقلیه عمومی فراهم و از لحاظ بصری نیز به بهترین و زیباترین شکل اجرایی شود.

 وی با قدردانی از اقدام شهرداری منطقه چهار گفت: امسال در این منطقه چندین 
پروژه آغاز شده و شهردار همدان نیز در انجام پروژه ها با توجه به بودجه ای که تعریف 
شــده اهتمام دارند که قدردان هستیم. مسگریان در پایان گفت: اعضای شورای شهر 
همدان نیز نظارت خواهند داشــت تا اجرای این پروژه ها بیشترین رضایتمندی مردم 

را به دنبال داشته باشد.

رئیس شورای اسلامی شهرستان فارسان تصریح کرد که انجام پروژه های عمرانی و 
خیرین در حوزه های ورزشی فرهنگی و ... خوب است اما سلامت مردم شوخی بردار 
نیســت و مردم باید آگاه شوند تا طرح تفکیک زباله از مبدا در همه مناطق استان به 
خوبی اتفاق بیفتد و مردم باید از معضل پسماند آگاه شوند و تفکیک پسماند از مبدا 

را آموزش ببینند.
وی افزود : سرانه تولید زباله در سطح استان نفری یک کیلو است.

علیرضا قائد امینی رئیس شهرستان شهرکرد نیز در ادامه این نشست خاطر نشان 
کرد: ۳۰ سال فرهنگسرا هارونی کلنگ زنی شده اما اقدامی صورت نگرفته است.

وی تصریح کرد: اعتبارات شــهرداری و دهیاری ها ضعیف بوده که لازم است برای 
آن چاره ای اندیشیده شود.

جعفر عسگری حسنوند، نماینده شهرستان کوهرنگ در شورای اسلامی استان در 
ادامه این نشســت گفت: در استان های صنعتی و نفت خیز درصدی از درآمد نفتی به 
پروژه های عمرانی آن اســتان اختصاص می یابد با توجه به اینکه استان هایی در بحث 
صنایع و ســایر بخش ها از منابع آبی استان استفاده می کنند، باید درصدی از درآمد 
آن استان ها به چهارمحال و بختیاری تخصیص داده شود که این امر می تواند موجب 

ایجاد زیرساخت های بهداشتی، عمرانی و … در استان شود. 
رئیس شورای اسلامی چهارمحال و بختیاری:

شورای اسلامی ساختاری پاسخگو بوده اما اختیاری ندارد
رییس شورای اسلامی چهارمحال و بختیاری گفت: شورای اسلامی استان همانند 
اصحاب رسانه باید مطالبات مردم را تا رفع کردن آن از مسئولین مرتبط پیگیری کنند.

 بهمن میری در نشســت خبری با اصحاب رســانه اظهار داشت: شورای اسلامی 
اســتان افرادی از دل مردم و برای مردم انتخاب می شوند و بدون هیچ چشم داشتی 

کار جهادی انجام می دهند.
وی افزود: جلســات متعددی با مســئولین کشوری و استانی برگزار شده است که 
طرح های خوبی برای اســتان مصوب شده که 1۰ طرح آن در انتظار تصویب مجلس 

شورای اسلامی می باشد.
میری تصریح کرد که در حقیقت شورای اسلامی ساختاری است که پاسخگو بوده 

اما اختیاری ندارد و این یک خلأ قانونی به شمار می رود.
وی خاطر نشان کرد: شورای اسلامی در دوره ششم در خصوص طرح های غیرقانونی 

انتقال آب، موضع خود را کاملًا روشن کرد و در کنار مردم قرار گرفت.
محمد یعقوبی نماینده شهرستان خانمیرزا در ادامه این نشست خبری گفت: استان 
چهارمحال و بختیاری ظرفیت و پتانسیل های بیشماری دارد که دیده نشده و همه به 

عنوان یک استان محروم به آن نگاه می کنند.
وی افزود : لازم است مسئولین در بحث گردشگری و صنعت این استان توجه بیشتری 
داشته باشند و مشکلات آن را حل کنند.و تلاش ما بر این بود که در حوزه های بهداشت 
و درمان، آموزش، کشــاورزی، صنعت، تونل ها و... به صورت ویژه ورود کنیم و پیگیر 
حل آن باشــیم.وی خاطر نشان کرد: از ۳2 طرحی که در شورای عالی استان ها مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت 12 طرح مربوط به چهارمحال و بختیاری بود، اما امسال 

طرح هایی در دست بررسی است که یکی از مهم ترین آنها اصلاح ماده 1۰1 است.
سید احمد هاشمی، نماینده شهرستان فارسان در شورای اسلامی استان در ادامه 
این نشست خبری اظهار داشت: شورا و رسانه دو بازوی اصلی امر مطالبه گری هستند 

با این تفاوت که قلم رسانه پرقدرت تر از شوراست.
وی با اشاره به اینکه مهمترین مشکل استان و شهرستان فارسان موضوع پسماند 
بوده که موجب ضربه به آینده استان شده است گفت: در حقیقت موضوع پسماند در 

شهرها به مهم ترین آیتم بیماری سرطان تبدیل شده است.
چهلگردی نماینده شهرستان سامان در شورای اسلامی استان در ادامه این نشست 
اذعان داشــت: در دوره ششم شورای عالی اســتان نمایندگان متحد و یکدل پیگیر 
مطالبات از جمله صنعت، آب شــرب، جاده ها و... چه در سطح استان و چه در سطح 

شهرستان بوده اند.
وی تصریح کرد: ســاخت و ســاز سالن اجتماعات، ســاخت سوله جهت برگزاری 
مراســمات، ساخت غسالخانه و سرویس بهداشتی، سامان دهی آرامستان، بازگشایی 
معابر در سطح شهر، پیگیری ساخت دو باب مسکن روستایی در روستای گرمدره و... 

از مهم ترین اقداماتی بوده که انجام شده است.
بهارلو نماینده شهرستان بن در شورای اسلامی استان در ادامه این نشست عنوان 
کرد: اولین شهرک تخصصی نساجی در منطقه شیدا در حال انجام می باشد که سال 

گذشته زیر سازی آن انجام شده است.
وی با اشاره به اجرای پروژه آبرسانی بن-بروجن گفت: این پروژه عظیم و ملی بود 

که با پیگیری های نماینده مجلس و استاندار در فاصله کمی انجام شد.
عبدالله صفیان نماینده شهرســتان بروجن در شورای اسلامی استان در ادامه این 
نشست گفت: شهرســتان بروجن صنعتی ترین شهرستان استان به شمار می آید به 

خاطر همین با معضل آلاینده ها مواجه می باشد.
روح الله عباســی نماینده شهرستان فرخشهر در ادامه این نشست گفت : استقرار 
ادارات در شهرستان فرخشهر بزرگ ترین مطالبه مردم این شهرستان است تا بتوانند 

به صورت مستقیم از خدمات دولت استفاده کنند.
وی افزود : ساخت فرهنگسرا و تکمیل مصلی فرخشهر که سال ها به صورت نیمه 
کاره رها شده است از جمله مطالبات ما می باشد که با تأمین اعتبار باید هرچه سریع تر 
به بهره برداری برسد و چون این شهرستان از لحاظ سرانه ورزشی فقیر است شهرداری 
باید زمین های ورزشی متعددی را در نقاط مختلف شهر جهت ورزشگاه اختصاص دهد.

عباسی تصریح کردکه اعتبار جهت احداث کمربند غربی شهر فرخشهر باید در نظر 
گرفته شود تا سال آینده شاهد بهره برداری آن باشیم.

در ادامه این نشست مهری امینی رئیس شورای اسلامی شهرستان فارسان گفت: 
مهم ترین مشــکل شهرستان ما مسئله بهداشــت و درمان است که باید به آن توجه 

ویژه ای شود.
وی افزود : معضل پســماند سال هاست که گریبانگیر این شهرستان شده و باعث 
بیماری های فراوان از جمله ســرطان گشــته است و در سطح استان 1۰1 نقطه غیر 
اصولی دفن پسماند وجود دارد، که متأسفانه این نقاط در حال آلوده کردن منابع آبی 
و خاکی هستند، این نقاط در بالا دست منابع آب شرب شهرها و روستاها قرار گرفته اند.

صرفه جویی ۱۰ میلیون مترمکعبی آب با توسعه کشت 
چغندر پاییزه در کرمانشاه

کریم حسن پور- معاون پژوهش مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان کرمانشاه گفت: طرح توسعه کشت 
چغندر قند پاییزه در مناطق گرمسیری استان موجب کاهش ۱۰ میلیون متر مکعبی آب و افزایش ۱۵ هزار تنی تولید شکر در 

کارخانه های قند استان می شود.

  تخصیص زمین به ۲ هزار و ۱۸۷ متقاضی 
طرح جوانی جمعیت در استان بوشهر

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در سفر 
به اســتان بوشهر از سایت 1۷ هکتاری طرح ملی 
زمین و مسکن شهرســتان بندر ریگ با ظرفیت 

ساخت ۳6۰ واحد بازدید کرد. 
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و 

شهرسازی استان بوشهر
به نقل از روابط عمومی ســازمان ملی زمین و 
مسکن، ارسلان مالکی در جریان این بازدید گفت: 
پروژه ۳6۰ واحدی نهضت ملی مسکن بندر ریگ در 
مرحله آماده سازی قرار دارد و مطابق برنامه زمانی 

اعلام شده در حال پیشرفت است.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: براساس قانون 
جوانی جمعیت و حمایت از خانواده تاکنون برای 
۵۷۷ خانــواده در بندر ریگ و گناوه زمین رایگان 
تامین شــده که در کل اســتان به 2 هزار و 1۸۷ 

متقاضی زمین رایگان تخصیص داده شده است.
مالکی با اشاره به اینکه تعداد کل ثبت نام برای 
طرح نهضت ملی مسکن در دو شهر بندر ریگ و 
گناوه بیش از ۷ هزار نفر بوده اســت، اعلام کرد: 
از این تعداد یک هزار و ۵6۰ نفر واجد ۴ شــرط 
لازم بوده اند و تاکنون 2۴1 متقاضی تایید نهایی 

شده اند.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در پایان 
با تاکید بر اینکه بیش از یک هزار و ۵۰۰ پروژه آماده 
سازی برای طرح نهضت ملی مسکن در کشور آغاز 
شده است، تصریح کرد: اجرای چنین پروژه عظیمی 
تاکنون در کشور بی سابقه بوده و برای انجام آن نیاز 
به یک عزم همگانی و مشارکت جمعی وجود دارد.

گفتنی اســت بازدید از اراضی الحاقی واقع در 
حریم به محدوده شهر گناوه، پروژه 1۴۰ واحدی 
چغــادک و پروژه ۳۴۰ واحــدی برازجان از دیگر 
مواردی است که در ســفر ارسلان مالکی به این 

استان انجام شد.

با حضور رئیس شــورا و شهردار بوشهر؛ 
نشست خبری اجلاس شهرسازی و معماری 

در شهرداری بوشهر برگزار شد 

نشست خبری هفتمین اجلاس مجمع روسای 
کمیسیون های شهرســازی و معماری شوراهای 
اســلامی و معاونین شهرسازی شــهرداری های 
کلانشــهرها و مراکز استان ها در بوشهر با حضور 
رئیس شورا، شهردار، معاون شهرسازی شهرداری، 
دبیر برگزاری اجلاس و اصحاب رســانه در سالن 

اجتماعات شهرداری بوشهر برگزار شد.
رئیس شورای شهر بوشهر در این نشست با تاکید 
بر اینکه اجلاس مجمع روســای کمیسیون های 
شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی و معاونین 
شهرسازی شــهرداری های کلانشــهرها و مراکز 
استان ها برای اولین بار در بوشهر برگزار می شود، 
افزود: در حوزه بازآفرینی شهری اقدامات خوبی از 
سوی شهرداری بوشهر انجام شده و امیدواریم در 
سال جاری شــاهد تحولات قابل توجهی در این 

حوزه باشیم.
وحید نیک روش با اشــاره بــه اعتبار محدود 
شــهرداری ها برای احیای بافت هــای تاریخی و 
فرســوده تاکید کرد: احیای این بافت ها نیازمند 
همکاری و همراهی سایر متولیان از جمله مسکن 

و شهرسازی و میراث فرهنگی است.
حسین حیدری شهردار بوشهر نیز با بیان اینکه 
شهرداری بوشهر عمارت های تاریخی خود را مرمت 
و بازسازی کرده است، تصریح کرد: امیدواریم سایر 
متولیان عمارت های تاریخی، نسبت به مرمت این 
بناها جدیت بیشتری نشان دهند زیرا این عمارت ها 
علاوه بر جذب گردشگر، هویت تاریخی و فرهنگی 

مردم بوشهر را شکل می دهند.
ســعید برزگرزاده معاون شهرسازی شهرداری 
بوشهر نیز در این نشست با اشاره به اینکه احیای 
بافت های تاریخی سبب جذب توریست می شود، 
ادامه داد: بومی سازی مشوق های بافت تاریخی و 
بافت های فرسوده توسط همکارانمان در شهرداری 
به ســرعت انجام شــد به گونه ای که در استان و 
کشور از جمله پیشتازان بومی سازی و اجرای این 

مشوق ها بوده ایم.
گفتنی اســت در پایان این مراسم، خبرنگاران 
و اصحاب رســانه ســوالات خود را مطرح کرده و 

پیشنهادات خود را ارائه دادند. 

عباس رضایی زاد با اشاره به توسعه کشت چغندر قند پاییزه در مناطق گرمسیری استان کرمانشاه با انتقال دانش فنی به بهره برداران توسط مرکز 
تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان افزود: در بیشتر مناطق کشور چغندرقند به صورت بهاره کشت می شود که در این حالت آب زیادی 
برای آبیاری نیاز دارد، این در حالی است که امکان کشت پائیزه این محصول در برخی از مناطق از جمله مناطق گرمسیر استان کرمانشاه وجود دارد.

وی از این طرح به عنوان یکی از طرح های موفق این مرکز یاد کرد و اضافه کرد: با کشت پائیزه چغندر قند مقدار نیاز به آبیاری به خاطر استفاده 
از بارندگی ها در مقایسه با کشت بهاره به مقدار قابل توجهی کاهش می یابد از این رو با توجه به کمبود آب در کشور، توسعه کشت پائیزه چغندر 

قند به جای کشــت بهاره آن علاوه بر کاهش مصرف آب باعث افزایش درآمد 
کشاورزان، اشتغال زائی و فعالیت کارخانه های قند در 2 فصل بهره برداری شده 

و با افزایش تولید شکر در داخل از واردات آن کاسته می شود.
معاون پژوهش مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و منابع طبیعی استان 
کرمانشاه با بیان اینکه این طرح با هدف افزایش تولید و صرفه جویی در مصرف 
آب در اراضی زیر کشت این محصول در حال اجراست یادآور شد: برهمین اساس 
در راســتای توسعه کشت پائیزه چغندرقند در مناطق گرمسیر استان کرمانشاه 
از ســال 1۳۹۳ پروژه تحقیقاتی متعددی توسط بخش تحقیقات چغندرقند به 
انجام رسیده که طی آنها تاریخ مناسب کاشت و برداشت و همچنین ارقام مناسب 

کشت در منطقه تعیین شد.
وی تاکید کرد: اطلاعات و دانش فنی به دست آمده از این پروژه های تحقیقاتی 
با همکاری مدیریت ترویج اســتان کرمانشــاه و به صورت برگزاری دوره های 
آموزشی مختلف، روز مزرعه، برشور و نشریه های ترویجی، برنامه های رادیویی 
و تلویزیونی و همچنین اجرای ســایت های الگویی به بهره برداران و کشاوزران 

منطقه منتقل شده است.
رضایی راد مهم ترین مزیت های کشــت پائیزه چغندرقند را علاوه بر کاهش 
مصرف آب، نقش مثبت در تناوب، حاصلخیزی خاک، کاهش آفات و بیماری ها 
در محصولاتی که در تناوب با چغندرقند قرار می گیرند، افزایش درآمد کشاورزان، 
اشتغال زایی در منطقه، افزایش تولید شکر کارخانه های قند از طریق 2 فصل 

بهره برداری و افزایش ضریب خود کفایی شکر در کشور عنوان کرد.
استقبال کشاورزان خوشبختانه سطح زیر کشت چغندرقند پائیزه به عنوان یک 
کشت جدید در مناطق گرمسیر استان کرمانشاه توسعه پیدا کرده به طوریکه در 
سالهای اخیر سطح زیر کشت به حدود 2 هزار هکتار با عملکرد ۵۸ تن در هکتار 
رسیده که همچنان استقبال از این زراعت و توسعه آن در حال گسترش است.

معاون پژوهش مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان گفت: 
براساس تحقیقات صورت گرفته اجرای این طرح به ویژه در مناطق گرمسیری 
موجــب کاهش ۴۰ تا ۵۰ درصدی آب در هکتار معادل 1۰ میلیون متر مکعب 
در ســال در کشت پاییزه چغندر قند در مقایسه با کشت بهاره این محصول در 

مناطق گرمسیری استان شده است.
رضایی زاد اضافه کرد: علاوه بر این افزایش تولید سالانه 1۵ هزار تن شکر در 
سال، افزایش 1۰ تا 1۵ درصدی عملکرد گندم در کشت متناوب با چغندر قند 
پاییزه در مناطق تحت کشت و افزایش فعالیت و تولید کارخانه های قند استان 

به مدت 2 ماه در سال از دیگر مزایای این طرح در استان است.
 چغندرقند هم اکنون در اســتان کرمانشاه به 2 شکل بهاره و پاییزه کشت 
می شود، در پاییز سال گذشته سه هزار و 6۰۰ هکتار از مزارع مناطق گرمسیر 
استان زیر کشت چغندرقند پاییزه رفت که پیش بینی می شود بیش از 2۰۰ هزار 

تن چغندرقند از آن برداشت شود.
برداشــت چغندرقند پاییزه در اســتان از اواخر اردیبهشت شروع و تا پایان 

مرداد ادامه دارد.
امســال همچنین در مجموع حدود 12 هزار هکتار چغندرقند بهاره نیز در 
اســتان کشت شده که پیش بینی می شــود از این سطح بیش از ۸۰۰ هزار تن 

محصول تولید شود.
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بازدید مدیرکل استاندارد 
گلستان و فرماندار 
شهرستان کلاله از واحد 
تولیدی الماس سبز هیرکان

 
 مدیــرکل اســتاندارد اســتان گلســتان و فرمانــدار شهرســتان کلالــه از شــرکت ماشــین ســازی المــاس ســبز هیــرکان، تولیــد کننــده باتری هــای راه انداز اســید ســربی 

خودرو بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل استاندارد گلستان؛ سید مهدی حسینی در این بازدید ضمن بازدید از خط تولید و آزمایشگاه کنترل کیفیت واحد تولیدی مذکور، راهنمایی های لازم برای 

دریافت پروانه کاربرد علامت استاندارد باتری را به مدیر واحد تولیدی ارائه کرد.
وی افزود: در ادامه کارشناسان اداره کل استاندارد گلستان از خط تولید این واحد نمونه برداری کرده تا در آزمایشگاه تایید صلاحیت شده مورد آزمون قرار گیرد.

مدیرکل استاندارد گلستان در پایان گفت: پس از انجام بازرسی های فنی و همچنین نمونه  برداری و مطابقت نتایج آزمون با استانداردهای ملی ذیربط و ارائه مستندات لازم، پروانه کاربرد 
علامت استاندارد برای فرآورده مذکور صادر خواهد شد.

کریم حسن پور      |       معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه امروز به استقلال کامل در حوزه نفت رسیده ایم گفت: متوسط رشد 
اقتصادی ما هم اینک به بالای ۶درصد رسیده است و این میزان در صنعت نفت بیشتر است.

  پیام مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز به 
مناسبت روز کارگر: 

 کارگران، نماد استواری و استقامت و مظهر 
خلاقیت و تلاش بی وقفه هستند 

 مهندس احمدرضا حیدرنیا، مدیرعامل شرکت 
پتروشیمی شــیراز در پیامی روز کارگر را تبریک 

گفت. 
به گزارش روابط عمومی شــرکت پتروشیمی 

شیراز متن این پیام به شرح زیر است: 
 بسم الله الرحمن الرحیم 

 با ســلام و احتــرام روز کارگــر را به تمامی 
کارگران خدوم و زحمتکش ایران اسلامی تبریک 

عرض می کنم. 
 همانطــور که مقام معظم رهبــری فرمودند: 
»کارگر مظهر تلاش و استقامت و قوام و اساس هر 
جامعه ای است.« ما در پتروشیمی شیراز مفتخریم 
که در کنار چنین انسان های شریف و فداکاری کار 
می کنیم که در تحقق شعار سال »جهش تولید با 

مشارکت هم« نقش آفرینی بی بدیلی دارند. 
 ۱۱ اردیبهشــت روز جهانــی کارگر، فرصتی 
مغتنــم بــرای قدردانی از زحمــات و تلاش های 
بی وقفه کارگران عزیز در تمامی عرصه ها است که 
ما نیز در این فرصــت مغتنم از کارگران خدوم و 
زحمتکش مجموعه پتروشیمی شیراز کمال تشکر 

و قدردانی را داریم. 
 کارگران پتروشیمی شیراز با تعهد، تخصص و 
روحیه مشارکت خود، در سال جهش تولید، گام های 
بلندی در راســتای افزایش تولید، ارتقای کیفیت 
محصولات و رونق اقتصادی کشور برداشتند. صبر، 
استقامت، ابتکار و خلاقیت این عزیزان در تمامی 
مراحل تولید، از فرآوری و تبدیل آن ها به محصولات 

نهایی، ستودنی و قابل تحسین است. 
 ما در پتروشیمی شیراز همواره بر حفظ کرامت 
انسانی کارگران، ارتقای سطح رفاه و معیشت آنان و 
ایجاد محیطی امن و سالم برای کار اهتمام داشته ایم 
و در این مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم کرد. 
 همچنین با برنامه ریزی های مدون و حمایت های 
همه جانبه، زمینه های لازم را برای مشارکت هر چه 
بیشتر کارگران در فرآیند تولید و تصمیم گیری ها 
فراهم خواهیم کرد. امیدوارم در سایه همدلی، تلاش 
مضاعف و مشارکت همگانی، شاهد شکوفایی هر چه 
بیشتر صنعت پتروشیمی کشور، تحقق کامل شعار 
»جهش تولید با مشارکت هم« و سربلندی ایران 

اسلامی باشیم. 
 *احمد رضا حیدرنیا* 

مدیرعامل و نائب رئیس هیات مدیره 
شرکت پتروشیمی شیراز

 مدیرعامل شــرکت گاز استان اردبیل 
خبر داد:

تحویل بیــش از ۲۱۴ میلیون مترمکعب 
گاز طبیعی به جایگاه های ســوخت CNG در 

استان اردبیل

اردبیل- خبرنگار آوای اقتصاد: مدیرعامل شرکت 
گاز استان اردبیل از تحویل بیش از ۲۱۴ میلیون 
 CNG مترمکعب گاز طبیعی به جایگاه های سوخت

استان طی سال گذشته خبر داد.
به گزارش آوای اقتصاد از روابط عمومی شرکت 
ملی گاز ایران، میر ســعید سید متین مدیرعامل 
شرکت گاز اســتان اردبیل با اشاره به توزیع ۲۱۴ 
میلیون و 53۴ هزار مترمکعب گاز به جایگاه های 
CNG استان گفت: از این میزان گاز تحویلی، بیش 
از ۱96 میلیــون مترمکعب مربوط به جایگاه های 
داخل شهری و بیش از ۱۸ میلیون مترمکعب مربوط 

به جایگاه های بین راهی است.
 وی در ادامه ضمن اشــاره به دردسترس بودن 
جایگاه های ســوخت گاز طبیعــی در اقصی نقاط 
اســتان، گفت: در حال حاضر ۷۰ جایگاه CNG در 
اســتان در امر توزیع گاز فعالیت دارند که از این 
تعداد ۲6 جایگاه در سطح شهر اردبیل و ۴۴ جایگاه 
در سایر نقاط اســتان فعال هستند که باتوجه به 
تعداد جایگاه های ســوخت در اســتان، در زمینه 
توزیــع و تحویل گاز بــه خودروها در حال حاضر 
 مشکلی وجود نداشته و دسترسی به جایگاه های

 ســوخت CNG در اقصی نقاط اســتان به سهولت 
امکان پذیر است.

 وی در پایان ارتقای ضریب نفوذ گاز طبیعی در 
صنعت حمل ونقل را یکی از اهداف راهبردی صنعت 
گاز عنوان کرد و در خصوص مزایای گاز طبیعی، 
اظهار داشت: دردسترس بودن، درصد بالای ایمنی 
و بازدهی مطلوب سوخت، حذف رسوبات سرب از 
مواد حاصل از احتراق، هزینه تعمیر و نگهداری کمتر 
وسایل نقلیه گاز طبیعی نسبت به سایر وسایل نقلیه 
با سوخت فسیلی، عمر بالاتر روغن موتور، کاهش 
گازهای گلخانه ای در مقایسه با وسایل نقلیه بنزینی 
و ارزان تر بودن آن نسبت به بنزین یا دیزل از مزایای 

گاز طبیعی است.

متأسفانه صندوق توسعه 
ملی نقش اساسی خود را 

در این خصوص ایفا نکرده 
است امیدواریم با تغییراتی 

که در این صندوق شاهد 
خواهیم بود منابع کشور در 

مسیر توسعه واقعی ملی 

رشد اقتصادی ایران به بالای ۶ درصد رسیده است

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/02/12
شماره : 1628

تقدیر از فعالان ایمنی حمل و نقل در استان همدان

کمبود فضای آموزشی  مهمترین دغدغه اصلی آموزش وپرورش استان گلستان  

همدان- درهمایش گرامیداشت روز ملی ایمنی حمل و نقل از فعالان ایمنی حمل 
و نقل در استان همدان تقدیر شد.

به گزارش روزنامه آوای اقتصاد، مهرداد آهکی در مراســم روز ملی ایمنی حمل و 
نقل در استان همدان و تقدیر از فعالان ایمنی حمل و نقل در استان همدان اظهارکرد: 

کاهش سوانح جاده ای از وظایف اصلی ماست و دراین راستا باید کوشا باشیم.
وی با اشــاره به حذف نقاط حادثه خیز استان گفت: با اقدامات صورت گرفته رتبه 
پنجم کشوری را در حوزه منتفع شدن از ردیف اعتباری  نقاط پرحادثه کسب کردیم.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای همدان با بیان اینکه 5۲ نقطه حادثه خیز 
از ردیف اعتباری لازم برخوردار بوده و حمایت  دولتی صورت گرفته اســت گفت: قرار 
بود سال گذشته ۲۱ نقطه و امسال 3۱ نقطه را رفع حادثه کنیم که با همت و  تلاش 
در اســتان علاوه بر اینکه ۲۱ نقطه ای که سال گذشته رفع حادثه شد، ۱۰ نقطه هم 

بیشتر انجام شد.
وی با بیان اینکه مابقی نقاط حادثه خیز برای سال جاری باقی مانده و از قبل نیز 
عملیات آن آغاز شده است افزود: این نقاط نیز بالغ بر ۴۰ درصد پیشرفت داشته که 

امیدواریم در نیمه اول امسال پرونده رفع نقاط پرحادثه را در استان ببندیم.
آهکی با اشــاره به اینکه انجام اقداماتی نظیر خط کشی 3 هزار و ۸۰۰ کیلومتر در 
جاده ها ادامه داد: در گردنه اسدآباد ۱۴ کیلومتر نیوجرسی نصب شده و روشنایی انجام 

شده و در گردنه زاغه نیز کارهای زیربنایی صورت گرفته است.
وی بــا بیــان اینکه همدان در حــوزه کاهش تصادفات و مجروحیــن حائز رتبه 
برتر شــده اســت گفت: همدان ســال گذشــته و ایام نوروز امســال رتبه مناسبی 
در ایــن زمینــه به دســت آورد البتــه باید در راســتای کاهش آمار فوتی  ناشــی 
 از تصادفــات اقدامــات بیشــتری در دســتور کار قــرار گیرد.مدیــرکل راهداری

 و حمل و نقل جاده ای همدان افزود: ســال گذشته یک هزار میلیارد تومان در حوزه 
ایمنی و تنها در اداره راهداری همدان هزینه شــده و با زحمات سایر دستگاه ها نظیر 
راه و شهرســازی، شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل و بخش خصوصی 

چند همت هزینه شده است.
وی با تاکید بر لزوم رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی از سوی همگان عدم توجه 
به آن را مصداق حق الناس دانســت .رئیس بیمه ایران نیز با بیان اینکه باید در حوزه 
اعمال قوانین سخت گیر باشیم و با متخلفان  مماشات نکنیم گفت: قانون در کشور ما 

وجود دارد اما برخوردها بازدارنده نیست.
دهقانی با اشاره به اینکه در تصادفات، افراد زیر ۲5 سال و بالای ۷۰ سال ریسک 
بالایی دارند اما برخورد ما با این قشــر سنی چگونه است؟ گفت: افراد بالای ۷۰ سال 
شــاید دو یا سه دهه است گواهینامه رانندگی خود را تمدید نکرده اند که  قانون باید 

سختگیرانه با این شرایط برخورد کند.
وی با بیان اینکه سال گذشته قریب به ۲ هزار همت خسارت تصادفات پرداخت شد 
افزود: این خســران مادی است و جبران خسارت معنوی نیز قابل بیان نیست، ضمن 

اینکه کیفیت خودروی داخل باید افزایش یابد.

  امروز تصادفات جزو چالش هایی اســت که بعد از بیماری ها بیشترین 
تلفات را دارد

رئیــس پلیــس راه اســتان همــدان نیزدراین مراســم روز ملــی ایمنی حمل 
 و اظهارکــرد: امــروز تصادفــات جــزو چالش هایی اســت کــه بعــد از بیماری ها

 بیشترین تلفات را دارد.

وی افزود: طی ســه ســال اخیــر یک هــزار و ۸ نفر در جاده هــای همدان جان 
 باختند که از این میزان ۸5۲ نفر کمتر از 5۰ ســال ســن داشــتند یعنی شــاخص 

بالای ۸5 درصد است.
رئیس پلیس راه استان همدان با اشاره به اینکه از یک هزار و ۸ نفر، ۷۸۴ نفر مرد 
بودند افزود: طی ســه سال اخیر 5 هزار و 53۸ نفر مصدوم و معلول جاده ای داشتیم 
که ۷۴ درصد مربوط به آقایان است و ۷5 درصد نیز زیر 5۰ سال و نیروی مولد بودند 

و این یک تهدید جدی است.
فکری با بیان اینکه تصادف معضلات بسیاری را برای اقتصاد کشور ایجاد می کند 
گفت: در حال حاضر ۱۰ درصد تولید ناخالص ملی در حوزه تصادفات هزینه می شود 
و ۱۰ تا ۱۲ درصد بودجه ســالانه کشــور نیز صرف این مسئله می شود که باید نگاه 

جدی به این مسأله داشته باشیم.
فکری یکی از موضوعات مورد توجه امروز را آمار جانباختگان تصادفات عنوان کرد 
وافزود: در تصادفات ده ها شــرکت خودروساز را مقصر اعلام کردیم و باز هم این  روند 

را ادامه می  دهیم چون با کسی مماشات نمی کنیم .
وی بــا تأکیــد بر اینکه دنیا طرح ایزو را تعریف کــرده و افق نگاه آن به تصادفات 
صفر اســت افزود: در برخی کشورها با توجه به این مسأله تصادفات جاده ای به صفر 

رسیده است.
رئیس پلیس راه اســتان همدان با بیان اینکه خیلی کشــورها در ایمنی خودروها 
مشــکلی ندارند اما ما در مقاوم بودن خودروهای داخلی مشکل داریم گفت: باید نگاه 
دلسوزانه در حوزه حمل و نقل داشته باشیم؛ وقتی وضعیت جانباختگان را می بینیم، 

باید به دنبال حل مشکل باشیم.
وی با بیان اینکه ایمن ســازی و آموزش موضوعاتی است که باید به آنها بپردازیم 

خاطرنشان کرد: امروز نگاه دنیا این است راننده ای که تصادف کرده صد درصد مقصر 
نیست، می گویند اولین مقصر مسؤولان حوزه کلان هستند، کسانی که باید تصمیم گیری 

و تصمیم سازی کنند.
فکری با بیان اینکه خوشبختانه در دولت سیزدهم در حوزه ترافیک چندین جلسه 
برگزار شــده و اخیرا به این مهم اهمیت داده می شود گفت: مسؤولان باید بخواهند و 
تصمیم گیری و تصمیم سازی کنند، امروز روزی 6۰ تا ۷۰ نفر در حوزه تصادفات جان 

خود را از دست می دهند چرا که تصمیمات درست و کلان نداریم.
وی فرهنگ سازی و آموزش را در کاهش تصادفات مهم دانست و افزود: هر دستگاهی 

بودجه فرهنگی دارد اما کجا هزینه می شود؟
رئیس پلیس راه استان همدان موضوع مهم دیگر را در کاهش تصادفات ایمنی راه ها 
دانســت و افزود: باید راه هایمان ایمن باشد، متأسفانه تجهیزاتمان متناسب با راهمان 
نیســت و نیاز به توسعه دوربین ها داریم، پلیس و سایر دستگاه ها تجهیزات هوشمند 

داشته باشند تا بتوانند به خوبی مدیریت کنند.

  ۱۴ درصــد تصادفــات جــاده ای درحــوزه حمــل بــار و حمل
 مسافر اتفاق می افتد

معاون عملیاتی پلیس راه کشــور نیز در این خصوص اظهار کرد: تقریبا ۱۴ درصد 
تصادفات جاده ای در اثر ســوانح حمل و نقل یعنی در حوزه حمل بار و حمل مســافر 

اتفاق می افتد که امیدواریم فعالیت ها در حوزه ایمنی بیشتر شود.
ناصر قلی نیا با بیان اینکه گزارش های ارسالی از استان همدان به مرکز نشان می دهد 
همدلی و وفقاق خوبی در حوزه ایمنی در استان اتفاق افتاده است گفت: همدان جزو 

استان های خوب در این حوزه محسوب می شود.
وی با بیان اینکه قدردان دست اندرکاران ایمنی کشور هستیم افزود:  امروز اولویت ما 
اقتصاد است اما طبق گفته اقتصادانان ۷ درصد تولید ناخالصی در حوزه سوانح هزینه 

می شود و می طلبد بیشتر به این موضوع بپردازیم.
معــاون عملیاتــی پلیــس راه کشــور بیــان کــرد: ۲۰ هزار کشــته ســوانح 
 رانندگــی کشــور در ســال اصــلا اتفــاق خوبــی نیســت و بایــد اقدامــات

 جدی کنترلی انجام داد.
مدیرکل دفتر فنی، امور عمرانی و حمل و نقل ترافیک اســتان همدان نیز افزود: 
طی ۴۰ روز اخیر قریب به 6 جلســه در حوزه حمل و نقل و تراقیک برگزار کردیم و 
سال گذشته نیز قریب به ۴۰ جلسه داشتیم و این نشان از همت استان است تا حوزه 

تصادفات کاهش یابد.
ایوب اسداللهی با اشاره به اینکه وقتی یک نفر در اثر تصادفات فوت می کند حداقل 
سه خانواده متلاشی می شوند گفت: متأسفانه دستگاه هایی می توانستند در حوزه ایمنی 
کار کنند و نکردند، مدیری می توانست یک کمربندی را با یک میلیارد تومان اجرایی 
کند و انجام نداد؛ همه دســتگاه ها باید پای کار باشند تا در حوزه ایمنی فعالیت قابل 

توجهی انجام شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان همدان نیز اظهار کرد: در مدیریت بحران اگر 
به سوانح جاده ای نگاه کنیم، مدیریت بحران را در چهار فاز آمادگی، مقابله، بازسازی 

و بازتوانی تعریف می کنیم.
علی ســنجربیگی با بیان اینکه همکاران ما در راهداری کار پیشــگیری از سوانح 
جاده ای را بر عهده دارند گفت: ما در حوادثی مثل زلزله و سیل تأکید به مقاوم سازی 

ساختمان ها و پرهیز از صدمات زیانبار داریم و اینکه پیشگیری کنیم.

محمدعلی شــربتدار : خبرنگار گلستان - نظری مدیرکل آموزش وپرورش استان 
گلستان در نشست خبری به مناسبت روز معلم ضمن تبریک این روزبه جامعه معلمین 

استان در گزارشی به تشریح عملکرد حوزه آموزش و پرورش استان پرداخت . 
مدیرکل آمــوزش وپرورش گفت: در هفته معلم ۱9۰برنامه شــاخص طی هفته 
گرامیداشت مقام معلم دراستان گلستان برگزار می شود .وی همچنین از اعزام 5۰نفر 
از معلمان برای دیدار با رهبر معظم انقلاب وبرگزاری مسابقات ورزشی ، غبارروبی مزار 
شــهدا وتجلیل از مولفان فرهنگی  وتکریم ازبازنشستگان وپیاده روی تا مزارشهدای 

گمنام  خبر داد . 
وی درادامه افزود: دربحث ســرانه غذایی مدارس  شــبانه روزی رشــد 5 برابری 
را در این دولت داشــتیم  از همین رو طبق آمار در مدارس شــبانه روزی متوســطه 
 اول ۱۸ مدرســه ودر مــدارس شــبانه روزی نظری متوســطه دوم ما ۱۷ مدرســه 
داریم که دانش آموزان ما در این مدارس تحصیل می کنند که نگاه ما هم رسیدگی 

بیشتر به این مدارس هست . 
دکتر نظری  افزود : با توجه تعداد دانش آموزان اســتان بخصوص شــهرگرگان ما 

فضای آموزشــی بسیار کمی داریم ودر همین خصوص مهمترین دغدغه حال حاضر 
آموزش وپرورش را کمبود فضای آموزشی دانستندبخصوص جنوب شهر گرگان  و از 
خبرنگاران استان درخواست کردند دراین خصوص وبحث اطلاع رسانی  که مسئولین 
ذی ربط از جمله شــهرداری ها وشورای شهر واداره راه وشهرسازی وهمچنین بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی باید درزمینه تامین زمین برای ساخت مدرسه طبق قانون  

تلاش بیشتری  نمایند . 
وی در ادامه اظهار داشت :برای اولین بار ۲ معلم گلستانی به نام های  خانم نرگس 
ســادات سجادی آموزگار استثنایی از شهرستان آزادشهر وخانم مرجان ارازیان مربی 
سلامت از شهرستان مراوه تپه  پس از آزمون های مختلف شهرستانی واستانی وکشوری 

به عنوان معلمان نمونه کشوری انتخاب شدند.  
وی در پایان ازپوســتر یادمان  بومی شــده استان گلستان به مناسبت هفته معلم  

رونمایی کرد .

 محســن منصــوری در جمــع کارگــران صنعــت نفــت گچســاران با بیــان اینکــه در نبرد بــزرگ اقتصــادی ما 
 نقــش کارگــران بی بدیل اســت افــزود: امروز مــا به اســتقلال کامل از لحــاظ مدیریت، دانــش، اتکا بــر ظرفیت های

 داخلی به خودکفایی کامل رسیده ایم.
وی ابراز کرد: در سال های گذشته میلیون ها بشکه از نفت ایران روی آب شناور بودند و نمی توانستیم آن را بفروشیم ولی 

امروز بیش از سه میلیون 5۰۰ هزار بشکه نفت در کشور تولید می شود.
منصوری ادامه داد: هم اکنون ما هدف گذاری تولید روزانه چهار میلیون بشکه نفت را در کشور داریم.

وی تصریح کرد: تمام شــاخص های توسعه و آبادانی در کشور وجود دارد و باید برای بهره وری 
از این ظرفیت ها به منظور رســیده به قله موفقیت باید تلاش بیشــتر شــود تا هر چه سریعتر به 
توفیق نهایی دســت یابیم و امروز ایران اســلامی با تکیه بر ظرفیت های خود در بسیاری از امورات 

به خودکفایی رسیده است.
وی ادامه داد: کارکنان صنعت نفت در شرایط تحریمی در برابر دشمن مقابله و به مردم خدمت 
می کنند و بسیاری از امکانات که لزوم توسعه و گسترش صنعت نفت است به دلیل وجود تحریم ها 

در اختیار این صنعت قرار نمی گیرد.
معــاون  اجرایی رئیس جمهور گفت: این در حالی اســت که با اســتفاده از توان داخلی و تلاش 

متخصصان ایرانی بسیاری از قطعات فرسوده صنعت نفت بازسازی شده و هم اکنون این
صنعت به جایی رسیده که میزان تولید نفت آن بیشتر از روزهای قبل از تحریم هاست.

 در حوزه نفت به استقلال کامل رسیده ایم
وی با بیان اینکه دشــمن تمام تلاش خود را برای ضربه زدن به کشورمان انجام می دهد گفت: 

برای ما همه عرصه ها همانند عرصه عاشوراست و جای افتخار می باشد که بعد از گذشت
چنــد دهــه انقلاب هرکجا میدان را به نیروی جوان و متهــد و متخصص انقلابی داخلی دادیم 

پیشرفت کردیم .
منصوری با بیان اینکه بیش از 6۰ سال از عمر تاسیسات نفتی گچساران می گذرد افزود: با استفاده 
از دانش متخصصان داخلی صنعت نفت و شرکت های دانش بنیان تاکنون درساخت و تعمیر بخشی 

از قطعات این صنعت به خودکفایی رسیده ایم.
وی افزود: شرکت های دانش  بنیان طی چند سال اخیر مسیر رو به رشد خود را با ساخت، تولید 

و بومی سازی انواع فناوری ها و نوآوری در حوزه های مختلف از جمله صنایع مهم و حیاتی
نفت، گاز و پتروشیمی انجام داده و مسائل بزرگ را مرتفع کرده که این از افتخارات صنعت نفت 

،جامعه کارگری و ...است.
معاون  اجرایی رئیس جمهور گفت: قبل از دولت سیزدهم کمتر از ۱۰۰ شرکت دانش بنیان با صنعت 
نفت همکاری داشته اند ولی خوشبختانه هم اکنون تعداد این شرکت ها پنج برابر از گذشته شده است.

منصوری با بیان اینکه خوشبختانه کشور در بخش های مختلف خودکفا است، افزود: امروز با نگاه 
در حوزه های مختلف از جمله نفت، گاز می بینیم که ما در تمامی بخش های این حوزه

با وجود شرکت های دانش بنیان و نخبگانی که مشغول به کارند خودکفا هستیم.
وی بیان کرد: در کنار این زحمت ها توجه به محیط پیرامونی هم حائز اهمیت می باشــد و در 

صنعت نفت به مسئولیت های اجتماعی هم توجه ویژه ای شده است.
وی بــا بیان اینکه در پایان به همه کارگران خداقوت و دســت مریزاد می گویم گفت: لازم می 
دانم از طرف رئیس جمهور از، شــما کارگران نیز تقدیر و تشــکر کنم که برای عزت و ســربلندی 
ایران اســلامی تلاش می کنید.میدان نفتی گچســاران دومین میدان بزرگ نفتی ایران اســت که 
 در محدوده شهرســتان گچســاران در اســتان کهگیلویه و بویراحمد و در فاصله ۲۲۰ کیلومتری

 جنوب شرقی اهواز قرار دارد.
شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران زیرمجموعه  شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، در 

زمینه استخراج، پالایش و انتقال نفت خام، گاز طبیعی و تولید میعانات گازی فعالیت می کند.
شهرستان ۱56 هزار نفری گچساران در جنوب غربی کهگیلویه و بویراحمد قرار دارد.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه مخالف واردات تراکتور نیستیم، گفت: در تولید تراکتور به جایی رسیده ایم که تراکتورهای وارداتی توان رقابت با تولیدات داخلی را ندارند.
به گزارش از روابط عمومی گروه صنعتی تراکتورسازی ایران، عباس علی آبادی روز سه شنبه در حاشیه بازدید از محصولات گروه صنعتی تراکتورسازی ایران افزود: خیلی ها فاز واردات دارند و بر طبل آن می 

کوبند زیرا منافعشان در واردات خلاصه می شود اما من به شخصه در مقابل روزنه های رانت خواهم ایستاد.
وی تاکید کرد: مخالف واردات تراکتور نیستیم چرا که ما آنقدر در تولیدات تراکتور توانمند شده ایم و قدرت داریم و بهترین تراکتور دنیا را تولید می کنیم که از واردات نمی ترسیم و کسی توان رقابت در 
فضای تراکتورسازی ایران را ندارد.وی افزود: با استعدادی که در تراکتورسازی و توانمندی هایی که در کارگران و مدیرانش سراغ دارم هیچ کس نمی تواند با آنها رقابت کند و من به این موضوع واقف هستم و 

روی این اصل حساب باز کرده ام.
علی آبادی اضافه کرد: وقتی تراکتورهای ایرانی بهترین کیفیت، قیمت مناسب، تحویل دهی، پشتیبانی و خدمات پس از فروش را دارد، چرا باید به فکر واردات باشیم؟

تراکتورهای وارداتی توان 
رقابت با تولیدات داخلی را 

ندارند

حمایت های یارانه ای 
هم از فعالان این صنعت 
صورت نگرفته و علاوه 

براین بانک ها در اعطای 
وام و تسهیلات روند 

سختی پیش روی تولید 
کنندگان قرار می دهند.

سارا ابراهیم نژاد - دمای بالای ۵۰ درجه، تابش آفتاب مستقیم تابستان های بندرعباس را بیش از پنج دقیقه ایستادن تحملش سخت و تا حدودی غیر ممکن می کند اما 
هزاران کارگری که در صنایع غرب این شهرستان برای کسب درآمد و روی پا ایستادن تولید ملی سختی ها را به جان خریده اند، با وجود تمامی مشکلات در این شرایط 

سخت مشغول کار و تولید هستند.

6
ایران زمین  

   با همکاری و مشــارکت شرکت نفت و گاز 
مسجدسلیمان میسر شد؛

راه اندازی دانشکده پرستاری مسجدسلیمان

مراسم افتتاح دانشکده پرستاری مسجدسلیمان با 
حضور معاون دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز، ورناصری نماینده مردم در مجلس شــورای 
اسلامی،مولایی فرماندار، هیهاوند مدیرعامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان، جلیلی مدیر 
شبکه بهداشت و درمان و جمعی از مسئولین شهری 

شهرستان برگزار شد.
در این آیین معاون دانشــگاه علوم پزشکی جندی 
شــاپور ضمن تبریک به مناســبت راه اندازی این 
مرکز،از نقــش شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان که با تعریف پروژه ای عام المنفعه، 
ساختمان این دانشکده را با هزینه ای افزون بر 10 
میلیارد ریال تعمیر و بازسازی نموده و امکان پذیرش 
و تربیت کادر پرستاری و درمانی مورد نیاز شهرستان 
و منطقه را مرتفع ساخته تقدیر و تشکر به عمل آورد.

  به همت شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان 
انجام شد؛

اجرای روکش آسفالت خیابان باغ ملی شهر 
مسجدسلیمان

پروژه عام المنفعه بهسازی و اجرای روکش آسفالت 
گرم خیابان باغ ملی شهر مسجدسلیمان به همت 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان 

انجام شد.
این پــروژه عام المنفعــه با نظــارت اداره خدمات 
مهندسی مدیریت خدمات در مسیری به طول 450 
و عرض 6 متر اجرا گردید که طی آن، چاله ها،ترک ها 
و شیارهای طولی و عرضی که موجب آسیب های 
فراوان به خــودروی شــهروندان و نارضایتی آنها 
گردیده بود با آسفالت گرم به ضخامت 6 سانتی متر 

روکش و اصلاح  شد.
شایان ذکر است شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان در راستای ارایه خدمات عام المنفعه 
خود به شهروندان، پروژه بهسازی روکش آسفالت 

خیابان هشت بنگله را هم اکنون در حال اجرا دارد.

به سمت غرب شهرستان بندرعباس که حرکت کنید یک سوی جاده 
منطقه ویژه صنعتی، معدنی خلیج فارس با چند کارخانه ریز و درشت 
فلزی، چندین پالایشگاه و سوی دیگر نیروگاه تولید برق، کشتی سازی و 
بنادر بزرگ کشور را خواهید دید که بار اصلی تمامی این مجموعه های 
بزرگ که با عنوان صنایع غرب بندرعباس شــناخته می شود بر دوش 
کارگران زحمت کش و کم توقع است که در گرما و شرجی طاقت فرسای 
این شهرستان با حداقل ترین حقوق مشغول به کار هستند و مردانه چرخ 

اقتصاد استان هرمزگان و به تبع آن کشور را می چرخانند.
کارگران بی ادعا ترین عناصر چرخه تولید و اقتصاد کشور، سال هاست 

زیربار فشار اقتصادی در حال له شدن هستند.
مخارج سرســام آور زندگی در شهری مثل بندرعباس که علاوه بر 
گرانی مسکن به دلیل آب و هوا، سبد مایحتاج زندگی نیز با قیمت گران تر 

از سایر شهرهای کشور به دست شهروندان می رسد، حقوق و دستمزد 
کارگرانی که در چنین آب و هوا و شهر گرانی کار می کنند پاسخگو اداره 

زندگی و دخل و خرج آن ها نیست.

  دخل و خرج کارگری، کسری بزرگی دارد
علی دهقانی کارگر یکی از صنایع مســتقر در منطقه ویژه صنعتی 
و معدنی خلیج فارس به خبرنگار ایرنا گفت: اجاره مســکن در شــهر 
بندرعبــاس برای یک خانواده پنج نفره مثل من، حداقل ۲00 میلیون 
تومــان پول پیش با اجاره چهار، پنج میلیــون تومان در مناطق بافت 
فرســوده که این امر خود نیازمند بــه دریافت وام جهت تامین ودیعه 
 مســکن اســت که علاوه بر اجاره بها، اقســاط وام، مخــارج زندگی

 و خرج مدارس بچه و غیره مبلغ قابل توجهی می شــود که با حقوق 

  لزوم افزایش حقوق کارگران در
 شهر گران بندرعباس

کارگری قابل پرداخت نیست.
وی با بیان اینکه در حال حاضر برای پرداخت مخارج زندگی مسافرکشی می کنم، 
افزود: حتی با وجود اینکه بعد از ساعات کاری مسافرکشی می کنم اما مخارج به قدری 
بالا اســت که نمی توانم پاسخگوی نیازهای اولیه خانواده خود باشم و همیشه شرمنده 
آن ها هستم و گاهی وقت ها تا دیر وقت بیرون از خانه می مانم که بعد از خواب کودکانم 

برسم و زودتر از بیداری آن ها از خانه خارج می شوم. زندگی سخت است.

  توجه به منزلت کارگر تقویت پایه های یک سازمان است
در حاشیه مراسم روز کارگر محمدرضا پیرحسینلو مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس، توجه به منزلت کارگر را تقویت پایه های یک سازمان دانست و بیان کرد: 

بار بخش اعظم تحقق شعار سال، بر دوش شما کارگران است.
وی با حضور در میان کارگران عملیاتی منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج فارس روز کارگر را یادآور تلاش تمامی سربازان خط مقدم جبهه سازندگی کشور 
عنوان کرد و گفت: در حوزه اقتصاد و سنگر کار، یکی از حساس ترین اهرم های رشد و 
توسعه اقتصادی یعنی تولید در دست کارگران است؛ بنابراین جا دارد از همه تلاش های 
با ارزش شما که همواره با بازوان توانمند و فکر خلاق خود، گردش چرخ های اقتصادی 

کشور را تسهیل کرده اید، قدردانی به عمل آوریم.
پیرحسینلو توجه به منزلت کارگر را تقویت پایه های یک سازمان خواند و بیان کرد: 
اعتقاد قلبی من این است که در هر عرصه ای که کارگری قدم بگذارد آن جغرافیا مقدس 
می شود؛ زیرا کسب روزی حلال یکی از فضائلی است که دین اسلام تاکید بسیاری بر 

آن داشته و نزد خدای متعال نیز بسیار شرافتمندانه است.
همگان بر این عقیده هستند که به عمل کار برآید به سخندانی نیست اینکه بسیاری 
از روسای بنگاه های اقتصادی در روز کارگر مراسم برگزار می کنند و در آن صحبت های 
شیوا و و عده های زیبا می دهند خوب و قابل تجلیل است اما ماندن بر سر آن وعده ها و 

پیگیری آن ها تا حصول نتیجه خود نیز جای قدردانی بیشتری دارد.

  مخارج سرسام آور، سد راه کارگران در تشکیل زندگی مشترک
در ادامه کارگر جوانی که خود را ابوالفضل رضایی معرفی کرد به خبرنگار ایرنا گفت: 
چند سالی است که به عنوان جوشکار در یکی از پالایشگاه های غرب بندرعباس مشغول 
به کار هستم اما باتوجه به مخارج سخت زندگی هنوز نتوانسته ام خانه ای اجاره و با نامزدم 
ازدواج کنم؛ هر چند خانواده همسرم توقع زیادی از من ندارند اما همین تامین ابتدایی ترین 

موارد زندگی نیز در این دوره زمانه سخت شده است.
وی اضافه کرد: چند سال پول برای ودیعه خانه جمع کردم اما انگار قیمت ها سوار 
جت هســتند و من پای پیاده، فقط پولی که در بانک جمع کرده بودم بی ارزش شد و 
دیگر حتی نمی توانم با آن چیزی بگیرم می ترســم امسال هم نتوانم یک خانه کوچک 

اجاره کنم و شرمنده خانواده همسرم بشوم.
رضایی با اشــاره به اینکه دوران پدر و مادران ما دوران خوبی بود، گفت: قدیم پدرم 
کار می کرد و خرج همه ما که 6 فرزند بودیم را می داد و با همه خوشی ها و ناخوشی ها 
گذشت اما امروز من حتی نمی توانم برای شروع زندگی خود، یک خانه کوچک اجاره کنم 

و شرایط روز به روز هم بدتر می شود و انگار کسی به فکر قشر کارگر نیست.
هر چند حقوق و مزایای کارگران صنایع غرب بندرعباس قابل توجه نباشد اما به گفته 
خودشــان اینکه از امتیاز بیمه بهره مند هستند جای شکر دارد؛ زیرا در این شهرستان 
کارگرانی وجود دارند با عنوان کارگران فصلی که مانند سایر کارگران صنعتی و معدنی 
فعالیت زیاد دارند اما حداقل حقوق، بدون بیمه تامین اجتماعی را دارند، آن ها در برخی 

موارد تحت عنوان کارتون خواب های شاغل شناخته می شوند.
توجه به این قشر از کارگران جامعه نیازمند تحول آفرینی در فرهنگ کارگری است، 
البته در خصوص ایجاد اســتراحتگاه در بندرعباس با همکاری شهرداری و خانه کارگر 

هرمزگان حرکت هایی انجام شده است.
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دو تیم پرسپولیس و سپاهان در حالی برابر یکدیگر قرار می گیرند که نکته جالب توجه در خصوص تقابل این دو تیم حضور عیسی آل کثیر در ترکیب قرمزها است. در یکی از حساس ترین 
بازی های هفته بیســت و پنجم رقابت های لیگ برتر روز چهارشــنبه از ســاعت ۱۹:۳۰ تیم فوتبال پرسپولیس تهران در ورزشگاه آزادی به مصاف سپاهان اصفهان می رود.نکته جالب توجه در 
خصوص تقابل این دو تیم حضور عیسی آل کثیر در ترکیب تیم فوتبال پرسپولیس است. این مهاجم در ابتدای فصل جاری بعد از سه سال حضور در پرسپولیس به دلیل اختلافاتی که با مدیریت 
باشگاه بر سر تمدید قرارداد داشت، از این تیم جدا شد. این مهاجم ۳۳ ساله بعد از آنکه با پرسپولیس بر سر مبلغ قرارداد نتوانست توافق کند با سپاهان وارد مذاکره شد و در نهایت بعد از کش 
و قوس های فراوان راهی اصفهان شد تا لباس طلایی پوشان دیار زاینده رود را بر تن کند اما این موضوع تازه شروع دردسرهای این مهاجم بود.با توجه به قانون سقف بودجه که توسط فدراسیون 
فوتبال در فصل جدید رقابت های لیگ برتر وضع شد، سپاهانی ها برای ثبت قرارداد بسیاری از بازیکنان خود از جمله آل کثیر با مشکل جدی روبه رو بودند و این باشگاه برای استفاده از بازیکنان 

خود نیاز داشت تا قرارداد بازیکنان خود را اصلاح کند.

  آقای گل در مســیر جدایی از لیگ 
عربستان

ستاره تیم فوتبال الهلال علی رغم درخشش 
در رقابت های این فصل لیگ حرفه ای عربستان، 

در مسیر جدایی از این تیم قرار دارد.
الکساندر میتروویچ مهاجم ۲۹ ساله و گلزن 
تیم ملی فوتبال صربســتان، در آخرین روزهای 
نقل و انتقالات با قراردادی به ارزش ۵۰ میلیون 
یورو و به مدت ۳ ســال بــه از فولام انگلیس به 

الهلال پیوست.
میتروویــچ بــا حضور در الهــلال و با وجود 
مصدومیت نیمار تبدیل به ستاره بی چون و چرای 
این تیم عربستانی شد. او هم اکنون با ۲۲ گل زده 
بالاتر از بازیکنانی هم چون کریستیانو رونالدو و 
کریم بنزما با ۲۲ گل زده آقای گل لیگ حرفه ای 
عربستان تا بدین جای فصل است.با وجود عملکرد 
این مهاجم ۲۹ ســاله و صربستانی الهلال گفته 
می شــود ژرژ ژسوس ســرمربی پرتغالی الهلال 
علاقه ای به این مهاجم ندارد و این موضوع را به 
مدیران باشگاه اعلام کرده است. سایت اسپورت 
عربستان در خصوص این موضوع نوشت میتروویچ 
از ابتدا گزینه ژسوس نبوده و این مربی پرتغالی 
به دنبال مهاجمی با توانمندی ها بیشــتر و بهتر 
است و به نظر می رسد این مهاجم صربستانی در 
تابســتان از الهلال جدا خواهد شد.لازم به ذکر 
است در صورت جدایی این مهاجم صربستانی، 
بسیاری از تیم های مطرح اروپایی به دنبال جذب 

وی هستند.

 هواداران تنهایمان نگذارند
سرمربی پرسپولیس در نشست خبری پیش 
از بازی مقابل ســپاهان به ســوالات خبرنگاران 

پاسخ داد.
 اوسمار ویه را، سرمربی پرسپولیس، در نشست 
خبری پیش از مصاف با سپاهان در هفته بیست 
و پنجم لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: عصر همگی 
بخیر. خیلی خوشــحالم که در کنار شما هستم. 
هر چه قدر به پایان فصل نزدیک می شویم همه 
تلاش می کنند و بازی ها ســخت می شود چون 
می خواهند به هدفشان برسند. از وقتی به ایران 
آمدم بازی های مقابل ســپاهان حساس بوده و 
جزئیات کوچک جریان بــازی را تغییر می داد. 
امیدوارم بازی خوبی داشته باشیم و از این جزئیات 
که گفتم استفاده کنیم تا نتیجه بازی را به سود 
خودمان رقم بزنیم. امیدوارم که یک حمایت خوب 
از سمت هواداران داشته باشیم، درست است که 
یک جام را از دســت دادیم اما این انرژی مثبت 
آن ها به ما کمک می کند و امیدوارم فردا هم مثل 

همیشه ما را تنها نگذارند.

 امیدوارم نفت در لیگ ماندنی شود
مربی تیم فوتبال هوادار با بیان اینکه در دیدار 
با پیکان این تیم از داوری ضرر دیده است، گفت: 
امیــدوارم کمیته داوران در چینش داوران برای 
هفته های پایانی دقت لازم را داشته باشد تا تیمی 
ضرر نکند. محمود شــجاعی در نشست خبری 
پیــش از دیدار با صنعت نفــت آبادان در هفته 
بیســت و پنجم لیگ برتر اظهار داشت: صنعت 
نفت تیم خوبی است و برابر شاگردان فراز کمالوند 
کار سختی را در پیش خواهیم داشت. امیدوارم 
روزی برســد مسئولان وزارت نفت دست از کج 
سلیقگی خود بردارند تا مشکلات این تیم ریشه 

دار و مردمی حل شود.
او ادامــه داد: هفته گذشــته در جام حذفی 
توانستیم حریف خود را شکست دهیم و بازیکنان 
با روحیــه خوبی آماده مصاف بــا صنعت نفت 
هســتند؛ تمرینات مناسبی را برای این بازی در 
نظــر گرفتیم و از عملکرد بازیکنان در تمرینات 
رضایت داشتیم و امیدوارم آنها در زمین بازی هم 
خوش بدرخشــند تا ۳ امتیاز این بازی را از آن 
خود کنیم.شجاعی با درخواست از کمیته داوران و 
مسئولان فدراسیون فوتبال گفت: از کمیته داوران 
خواهش می کنم تا در چینش داوران برای هفته 
های پایانی لیگ برتر دقت لازم را داشته باشند؛ ما 
در برابر پیکان متضرر شدیم و کارشناسان داوری 
نیز تایید کردند که گل تیم پیکان در شرایط خطا 
و آفساید به ثمر رسید. امیدوارم اشتباهات داوران 

سهوی باشد و باعث ضرر تیمی نشوند. 

  پنج بازیکن مشترک بین استقلال و 
تراکتور

پنــج بازیکن بین دو تیم اســتقلال تهران و 
تراکتور مشــترک هستند و باید روز چهارشنبه 

برابر تیم های سابق خود به میدان بروند.
 تیم های فوتبال اســتقلال تهران و تراکتور 
در هفته بیســت و پنجم رقابت های لیگ برتر 
باید روز چهارشنبه ۱۲ اردیبهشت در ورزشگاه 
یادگار امام رو در روی هم قرار بگیرند.اســتقلال 
بــا ۵۳ و تراکتور بــا ۴۰ امتیاز به ترتیب در رده 
های اول و چهارم جدول قرار دارند و پیروزی در 
این بازی برای هر دو تیم بســیار مهم و حیاتی 
خواهد بود. در بین بازیکنان دو تیم سه بازیکن 
از تراکتور و دو بازیکن از استقلال سابقه پوشیدن 
پیراهن تیم مقابل را دارند.در تیم تراکتور، محمد 
نادری، امیرحسین حســین زاده و امیر ارسلان 
مطهری ســابقه حضور در استقلال را دارند و در 
تیم استقلال هم پیمان بابایی و میلاد فخرالدینی 

سابقه عضویت در تراکتور را داشته اند.

از سوی دیگر بیشترین 
خطر برای استقلال و 
پرسپولیس، از سوی 

سپاهان و تراکتور حس 
می شود که این خطر 

می تواند همین هفته رفع 
یا بیشتر شود.

شیپور جنگ برای سهمیه آسیایی

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   با اعلام رسمی تعداد سهمیه های باشگاه های ایران در رقابت های آسیایی، هفته های پایانی لیگ برتر فوتبال با حساسیت بالایی 
پیگیری می شود.
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 حذف باورنکردنی ژاپن تا تکرار تاریخ توسط ایران
 هفدهمین دوره جام ملت های فوتسال آسیا که با قهرمانی ایران به پایان رسید، با 

اتفاقات جذاب زیادی همراه بود.
جام ملت های فوتسال آسیا ۲۰۲۴ با قهرمانی تیم ملی فوتسال ایران به پایان رسید. 
این رقابت ها با اتفاقات جذابی همراه بود که می خواهیم در این گزارش به آن ها اشاره کنیم.

۱. شکست ژاپن در اولین ایستگاه
اولین اتفاق عجیب جام که همه را شوکه کرد در گروه سوم رقابت ها رخ داد. در روز 
دوم جام ملت های فوتسال آسیا ۲۰۲۴، تیم ملی فوتسال ژاپن مدافع عنوان قهرمانی 
در گروه C برابر قرقیزستان قرار گرفت و در کمال ناباوری با نتیجه ۳ بر ۲ بازی را واگذار 

کرد تا در ادامه شرایط سختی داشته باشد.

۲. حذف باورنکردنی مدافع عنوان قهرمانی
دومین اتفاق عجیب جام هم مربوط به سامورایی ها بود. این تیم که در بازی نخست 
خود شکســت خورده بود، در بازی دوم کره جنوبی را شکست داد و امیدوار بود تا در 
بازی آخر مقابل تاجیکستان، به یک پیروزی به دور بعدی صعود کند اما اتفاقات عجیبی 
در روز آخر مرحله گروهی رخ داد. ژاپنی ها در مقابل تاجیک ها نیز نتوانستند به پیروزی 
برســند و با تســاوی دو بر دو متوقف شدند و به طرز باورنکردنی از جام ملت ها حذف 
شدند. این اولین باری بود که ژاپن در این مرحله حذف شده است. آن ها با این نتیجه 

از صعود به جام جهانی نیز بازماندند.

۳. صعود افغانستان به جام جهانی در اولین حضور
تیم ملی افغانستان در اولین دیدار خود با نتیجه سه بر یک مقابل ایران شکست خورد 
اما نوع بازی  آن ها نشان داد که این تیم حرف های زیادی برای گفتن دارد. این تیم با 
هدایت مجید مرتضایی ســرمربی ایرانی موفق شد در دیدارهای بعدی با یک تساوی 
مقابل کویت و یک پیروزی روبروی بحرین به دور بعدی صعود کند تا ماجراجویی این 
تیم ادامه دار شود. این تیم که اکثر بازیکنان آن در لیگ ایران بازی می کنند، در یک 
چهام با نتیجه دو بر یک مقابل تاجیکستان شکست خورد اما در پلی آف موفق شد در 
ابتدا عراق را شکست داده و بعد هم قرقیزستان را از پیش رو بردارد تا خود را به عنوان 

پنجمین نماینده آسیا در جام جهانی ۲۰۲۴ معرفی کند.

۴. یکی از اتفاق عجیب برای فوتسال دوستان ایرانی، پیروزی های سخت 
شاگردان وحید شمسایی مقابل رقیبان بود

 ایران در بازی نخست مقابل افغانستان نتوانست همان ایران همیشگی باشد و به 
سختی حریف خود را از پیش رو برداشت. این تیم در بازی بعدی مقابل بحرین نیز از 
این تیمعقب افتاد و در نهایت با سختی فراوان به بازی برگشت و این دیدار را هم با برد 

پشت سر گذاشت. این دو بازی تعجب فوتسال دوستان را در پی داشت. البته شمسایی 
در طول برگزاری این بازی ها چندین بار اعلام کرد که تیم های آسیایی پیشرفت بسیار 

زیادی داشته اند و دیگر مانند گذشته دست و پا بسته نیستند.

۵. حذف عراق با مربی بزرگ برزیلی
تیم ملی فوتســال عراق حدود دو سال پیش با سید محمد ناظم الشریعه توانست 
پیشرفتی نسبی داشته باشد اما پس از ۱۳ ماه، سرمربی سابق تیم ملی ایران از عراق 
جدا و ســرمربی کویت شد. پس از این جابجایی، کاکائو سرمربی برزیلی و سرشناس 
دنیای فوتســال، هدایت عراق را بر عهده گرفت تا فصل تازه ای در فوتسال این کشور 
شکل بگیرد. فدراسیون فوتبال عراق امیدوار بود که تیم ملی فوتسال این کشور با این 
مربی برزیلی به جام جهانی صعود کند. عراقی ها در مرحله گروهی توانستند به عنوان 
تیم دوم از گروه خود صعود کنند. آن ها در یک چهارم نهایی مقابل تایلند قرار گرفتند 
و در این دیدار نتیجه را واگذار کردند. شــاگردان کاکائو در ادامه برای رسیدن به جام 
جهانی، به مرحله پلی آف رفتند اما در همان ابتدا مقابل افغانستان شکست خوردند تا 

آرزوهای خود را برای رسیدن به جام جهانی از دست بدهند.

۶. ناکامی ویتنام با سرمربی قهرمان جهان برای صعود به جام جهانی
تیم ملی فوتسال ویتنام یکی از تیم هایی بود که خیلی زود پروژه پیشرفت در فوتسال 
را کلید زد و حتی توانســت در جام جهانی لیتوانی علاوه بر حضور، به دور بعدی هم 
صعود کند. این تیم در جام ملت های امسال خیلی امید داشت تا با دیه گو گیستوزی 
سرمربی سرشناس آرژانتینی که سابقه قهرمانی جهان را نیز دارد، بدرخشد و خود را 
در جمع چهار تیم برتر آسیا ببیند اما اتفاقات دیگری برای آن ها رقم خورد. ویتنام در 
دور گروهی با چهار امتیاز و به لطف تفاضل گل بهتر نســبت به میانمار به دور بعدی 
صعود کرد اما در یک چهارم به ازبکستان باخت و در پلی آف صعود به جام جهانی نیز 

نتیجه را به قرقیزها واگذار کرد تا از صعود به جام جهانی باز بماند.

۷. سرمربی سابق بارسلونا هم عربستان را نجات نداد
آندرئو پلازا سرمربی عربستان که سابقه هدایت بارسلونا را نیز در کارنامه خود دارد، 
در بازی های تدارکاتی عربستانی ها را خیلی امیدوار کرده بود اما این تیم در همان مرحله 

گروهی حذف شد تا ناکام بزرگ تی های آسیایی باشد.

۸. احمدعباسی یاد جام ملت های ۲۰۰۸ را برای شمسایی زنده کرد

در جام ملت های آسیا ۲۰۰۸، تیم ملی ایران در فینال توانست تایلند را با نتیجه ۴ 
بر صفر شکست دهد. آن بازی ها نیز به میزبانی تایلند برگزار می شد. در جام ملت های 
امســال نیز این اتفاق تکرار شــد و ایران توانست در فینال البته این بار با نتیجه ۴ بر 
یک میزبان را شکست دهد و قهرمان شود. در سال ۲۰۰۸، وحید شمسایی با ۱۳ گل 
آقای گل شــد و عنوان بهترین بازیکن جام را نیــز از آن خود کرد. در جام ملت های 
 امســال نیز سعید احمد عباســی که هم پست شمسایی است و شــماره ۹ را نیز به

 تن می کند، توانست عنوان آقای گلی و بهترین بازیکن جام را کسب کند تا به نوعی 
تاریخ را تکرار کند.

۹. بازگشت باشکوه باقر محمدی به قفس توری ایران تکمیل شد
باقر محمدی در دوره قبلی جام ملت های آسیا توسط کادرفنی تیم ملی به این تیم 
دعوت نشــد و این رقابت ها را از دست داد. او بعد از این موضوع انگیزه اش را از دست 
نداد و تمام تلاشش را کرد تا دوباره به تیم ملی برگردد. او در این مدت به خواسته خود 
رسید و توانست با عملکرد درخشانش در تیم باشگاهی اش، به عنوان گلر اول تیم ملی 
شناخته شود. محمدی در طول بازی های جام ملت های آسیا عملکرد خوبی داشت اما 
در نیمه نهایی کاری کرد تا نامش در تایخ فوتسال ایران ثبت شود. او در ضربات پنالتی 
مقابل ازبکستان توانست دو ضربه پنالتی را مهار کند و امضای صعود ایران به فینال را 
بزند. در پایان جام ملت های آسیا، محمدی به عنوان بهترین دروازه بان جام انتخاب شد 

تا بازگشت او باشکوه تر شود.

۱۰. ایران تاج و تختش را از ژاپن پس گرفت
مهم ترین اتفاق هر جام، قهرمانی یک تیم اســت. در جام ملت های آســیا ۲۰۲۴ 
نیــز ایران قهرمان شــد امــا طعم این قهرمانی بــرای ایران متفاوت بود. شــاگردان 
شمســایی پس از از دســت دادن جام قهرمانی در دوره قبل، هر روز عطش گرفتن 
 انتقام از ژاپن برایشــان بیشــتر می شــد اما حذف ژاپن در مرحله گروهی باعث شد 
تا همه چیز به کلی تغییر کند. ایران پس از حذف ژاپن با خیال راحت تری به مصاف 
حریفن رفت و در نهایت با یک بازی منطقی مقابل تایلند موفق شد تاج و تختش را 

در آسیا پس بگیرد.

سبک استقلال برایمان قابل احترام است
سرمربی موقت تراکتور می گوید صادقانه به این تیم آمده تا کار 

کند و به دنبال پست و مقام نیست.
حمید مطهری، سرمربی موقت تراکتور در نشست خبری پیش 
از بازی مقابل استقلال درمورد حساسیت بازی مقابل این تیم در 
هفته بیســت و پنجم لیگ برتر فوتبــال گفت: درمورد مربیگری 
پرســیدید، من در کنفرانس قبلی هم گفتم، من صادقانه آمده ام 
تا کار کنم، دنبال پســت و مقام نیستم. شرایط سختی بود، شاید 
خیلی ها قبول نمی کردند که در این شرایط به تراکتور بیایند. ولی 
من آمدم چون حرفه ای این کار هستم و هر جا که بودم می توانید 

بپرسید در نهایت تعهد کار را جلو برده ام و کار کرده ام و هیچ اتفاق خاصی نیست. تکلیف من این است که وظیفه فنی تیم را دارم 
و باید کارها را جلو ببرم. ســعی می کنم به عنوان یک آدم حرفه ای کارم و تیم را جلو ببرم. خیلی درگیر این موضوعات نیســتیم. 
همیشه به هواداران احترام گذاشتیم. خدا شاهد است در بازی قبلی نمی دانستم که در رختکن فیلمبرداری می شود، به بازیکنان 
گفتم شما بجنگید، قوی کار کنید، هوادار پشت شما می ایستد، بنابراین سعی می کنیم که ارتباط خوبی با هواداران داشته باشیم 

تا در نهایت تراکتور نتیجه بگیرد.
مربی تراکتور در این خصوص گفت: آقای گل محمدی عزیزمن، بزرگتر من و به عنوان فنی ترین مربی، چه من در پرسپولیس 

و چه جای دیگر بوده ام همیشه ارتباط داشتم ولی الان مسئولیت فنی تیم برعهده من است.

بازیکن تیم ملی فوتســال گفت: یکی از بزرگ ترین آرزوها و 
رؤیاهای من بازی در فینال جام جهانی است؛ مطمئن باشید تمام 

تلاش مان را می کنیم که این مهم رقم بخورد.
سید احمد عباســی درباره قهرمانی ایران در جام ملت های 
فوتســال آسیا، اظهار کرد: مسابقات در سطح بالایی برگزار شد 
البته ما بازی ها را خوب شروع نکردیم اما خیلی عالی این رقابت ها 
را به پایان رساندیم. پله پله پیش رفتیم و بهتر شدیم و توانستیم 
به فینال برسیم و تیم تایلند را مقابل ۱۲ هزار هوادار خود شکست 
دهیم.وی ادامه داد: به تایلند اصلًا فرصت ندادیم در بازی فینال 

سر خود را بالا نگه دارد و این تیم را در فینال با اختلاف سه گل شکست دادیم. کار بزرگی انجام دادیم زیرا فوتسال آسیا واقعاً 
پیشــرفت کرده اســت.این بازیکن تیم ملی فوتسال ایران خاطرنشان کرد: جام جهانی فوتسال بسیار نزدیک است و امیدوارم 
حمایت ها از تیم ملی بیشتر شود و مسئولان فکری کنند.او درباره آقای گلی خود در رقابت های جام ملت های آسیا، عنوان کرد: 
آقای گلی ام را به خانواده ام تقدیم می کنم که در دوران ورزشیم بسیار از من حمایت داشتند و هر جایی که من می خواستم 
کم بیاورم کنارم بودند. مدال و جام قهرمانی  این دوره از رقابت ها را نیز به مردم عزیزمان تقدیم کردم.وی درباره جام جهانی 
فوتسال، گفت: تلاشمان را می کنیم که روی سکو برویم البته تلاش من حضور در بازی فینال است و یکی از بزرگترین آرزوها 

و رویای من بازی در فینال جام جهانی است. مطمئن باشید تمام تلاشمان را می کنیم که این مهم رقم بخورد.

بزرگ ترین رؤیایم بازی در فینال جام جهانی فوتسال است

به وقت انتقام؛ عیسی به 
مورایس رسید

مسعود زارعی، مدیر دپارتمان صدور مجوز حرفه ای دیروز )دوشنبه( به شکل رسمی تعداد سهمیه ایران در رقابت های آسیایی 
را مشخص کرد. بر همین اساس، لیگ برتر ایران در لیگ نخبگان ۱+۲ سهمیه و در سطح دوم باشگاه های آسیا یک سهمیه 
خواهد داشت تا ۳ تیم نخست لیگ برتر و قهرمان جام حذفی این سهمیه ها را کسب کنند. به همین بهانه در این گزارش شانس 

تیم های مختلف در فاصله ۶ هفته مانده به پایان لیگ برتر برای حضور در رقابت های آسیایی مورد بررسی قرار گرفته است.
با توجه به این که ۱۸ امتیاز ممکن تا پایان لیگ بیست و سوم برای هر تیم موجود است، استقلال، پرسپولیس، سپاهان، 
تراکتور، ملوان، گل گهر، ذوب آهن، شــمس آذر، مس رفســنجان، آلومینیوم، هوادار و پیکان به ترتیب بیشترین شانس را برای 

حضور در رقابت های آسیایی از راه لیگ برتر دارند.

  سهمیه مستقیم لیگ نخبگان
با توجه به فرم خوب اســتقلال و پرسپولیس کمتر شانسی برای تیم های دیگر برای کسب 
سهمیه مستقیم لیگ نخبگان وجود دارد اما روی کاغذ سپاهان، تراکتور، ملوان و گل گهر هم 
شانس کسب سهمیه مستقیم دارند. بین این تیم ها، گل گهر با ۳۴ امتیاز تنها در شرایطی سهمیه 
مستقیم می گیرد که پرسپولیس تمام بازی هایش را ببازد، سپاهان، تراکتور و ملوان هم نتیجه 
نگیرند و در نهایت گل گهر به ترتیب مس رفسنجان، شمس آذر، تراکتور، آلومینیوم، استقلال 

و ذوب آهن را شکست دهد که تقریبا امری محال است.
ملوان هم شرایطی مشابه گل گهر دارد و با ۳۸ امتیاز در پایان هفته بیست و چهارم، نمی توان 
شــانس زیادی برای این تیم برای کسب سهمیه مستقیم لیگ نخبگان در نظر گرفت خصوصا 
این که بازی های دشواری مقابل استقلال خوزستان، هوادار، شمس آذر، مس رفسنجان، تراکتور 

و آلومینیوم دارد.
از سوی دیگر بیشترین خطر برای استقلال و پرسپولیس، از سوی سپاهان و تراکتور حس 
می شود که این خطر می تواند همین هفته رفع یا بیشتر شود چرا که استقلال با تراکتور در تبریز 
و پرسپولیس با سپاهان در تهران بازی دارند و با توجه به اولویت تفاضل گل در بازی های رو در 

رو در تعیین رتبه تیم های هم امتیاز، اهمیت این دو دیدار چندین برابر می شود.
البته در بین سپاهان و تراکتور، سپاهان ۴۵ امتیازی که در فاصله ۷ امتیازی پرسپولیس قرار 
دارد، تهدید بزرگی برای شاگردان اوسمار به حساب می آید چرا که از یک طرف در صورت برتری 
سپاهان در دیدار پیش رو، فاصله دو تیم به ۴ امتیاز کاهش می یابد و از طرف دیگر، با توجه به 
پیروزی یک بر صفر سپاهان در بازی رفت، پرسپولیس قافیه را در بازی رو در رو به طور کامل 
می بازد. با این وجود، ســپاهان از تیم رویایی نیم فصل اول فاصله زیادی گرفته و پرسپولیس، 
حتی با وجود شوک بزرگ مقابل آلومینیوم در جام حذفی، می تواند این تیم را از پیش رو بردارد.

در نهایت می توان ســهمیه مستقیم استقلال و پرسپولیس در لیگ نخبگان آسیا را پس از 
نتایج دو تیم در هفته بیست و پنجم تضمین شده دانست.

  سهمیه سطح دوم لیگ قهرمانان آسیا
اوج هیجان بین تیم های ایرانی برای ســهمیه مستقیم سطح دوم لیگ قهرمانان آسیاست. 
برای کســب سهمیه مستقیم، تیم های سپاهان، تراکتور، ملوان، گل گهر، ذوب آهن، شمس آذر، 
مس رفسنجان و آلومینیوم روی کاغذ شانس دارند تا با قرار گرفتن در رتبه سوم لیگ برتر این 

سهمیه را به دست بیاورند.
نکته مهمی که رقابت بین این تیم ها را مهیج تر می کند، این است که دیدارهای مستقیم زیادی 
بین  خودشــان و استقلال و پرسپولیس قرار دارد که به شرح زیر خواهد بود. با وجود همه این 
تقابل ها، رقابت اصلی بین سپاهان ۴۵ امتیازی، تراکتور ۴۰ امتیازی و ملوان ۳۸ امتیازی است.

قرار است سهمیه پلی آف لیگ نخبگان به قهرمان جام حذفی برسد؛ رقابتی که به مرحله یک 
چهارم نهایی اش رسیده است. در حال حاضر گل گهر، ملوان، آلومینیوم، هوادار، سپاهان، مس 
رفســنجان، چادرملو و تراکتور در جام حذفی باقی مانده اند.حالا اگر سپاهان، ملوان و تراکتور 
که شــانس بیشتری برای قرار گرفتن در رتبه ســوم لیگ برتر را دارند، هم در رتبه سوم قرار 
بگیرند و هم قهرمان جام حذفی شوند، سهمیه مستقیم سطح دوم لیگ قهرمانان آسیا به تیم 
چهارم لیگ می رسد. در صورت رخ دادن چنین شرایطی، هوادار و پیکان هم به جمع تیم هایی 
که پیش از شروع هفته بیست و پنجم شانس کسب سهمیه آسیایی را دارند، اضافه می شوند.

البته تمام احتمالات بررسی شده تا پیش از شروع هفته بیست و پنجم است و با انجام هر 
هفته از ۶ هفته باقی مانده، تعداد تیم های رقابت کننده برای کسب سهمیه آسیایی کاهش می یابد.
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دلار  59.600

یورو 66.400

پوند  77.650

درهم  17.350

لیر  1.850

سکه  تمام  40.400.000

سکه نیم  23.100.000

سکه ربع  14.650.000

سکه یک گرمی  6.450.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

فراخوان چری در مالزی؛ اکسل 
شکسته برای اومودا 5

اومودا ۵ که در ایران به نام فونیکس FX عرضه می شود، 
با مشــکل شکستگی اکسل عقب مواجه شده است. مشکل 
 X55 مشــابه چندی پیش شاهد برای یک دستگاه ام وی ام
پرو در اتوبان کاشــان-قم اتفاق افتاد. شرکت مدیران خودرو 
فراخوانــی را برای بررســی محور X55 اعلام کرده اســت. 
هرچند بسیاری مشکل شکستگی اکسل را مرتبط با کیفیت 
مونتاژ داخلی می دانستند اما ظاهرا این معضل در نمونه های 
خارجی محصولات چری )تولیدکننده محصولات ام وی ام( هم 

رویت شده است.
به گزارش یکــی از خبرگزاری های کوالالامپور، پایتخت 
مالزی، خودروســاز چینی چری به دنبال رسیدگی به محور 
شکســته محصولات خود اســت و در این راستا با مشتریان 
زیان دید ارتباط برقرار کرده است. این شرکت شرقی در یک 
بیانیه رسمی اعلام کرد که راه حل های ایمن و قابل اتکایی برای 
مرتفع سازی این مشکل دارد و می خواهد تمام محصولاتش به 

حداکثر استاندارد ایمنی دست پیدا کنند.
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نگاهی به 
11 تکنولوژی 
نوآورانه که 
جهان ما را تغییر 
خواهند داد
هر روز فناوری ها و 
تکنولوژی های جدیدی 
ظاهر می شوند، بعضی از 
این فناوری ها عمر کوتاهی 
دارند و بعد از مدتی از 
صحنه خارج می شوند اما 
بعضی از آن ها به قدری 
مورد توجه قرار می گیرند 
که دنیا و چگونگی زیستن 
ما را به کلی تغییر می دهند. 
در اینفوگرافی زیر نگاهی 
به چند تکنولوژی نوآورانه 
در جهان می اندازیم.

عاطفه دهقان   | در طــول دهه های ۶۰ و ۷۰، 
شوق و شور خودروهای عضلانی به دیگر کشورها 
هم سرایت کرد و ماسل کارهای فوق العاده ای را پدید آورد که در 

ایالات متحده عرضه نشدند.
هرچند در آمریکا قبل از سال ۱۹۶۴ هم خودروهای اسپرت 
 GTO وجود داشــتند اما زمانی کــه پونتیاک پکیج محبوب V8
را برای مدل لمانز خــود ارائه کرد، عصر جدیدی از پرفورمنس 

هیجان انگیز آغاز شد.
 هرچند دوران طلایی ماســل کارها خیلی طول نکشید اما 
در همین مدت کوتاه حدود یک دهه ای، ســه خودروساز بزرگ 
دیترویت و حتی AMC ماسل کارهای قدرتمند زیادی را معرفی 

کردند. 
فرمول ترکیب یک پیشرانه قدرتمند با شاسی یک خودروی 
سواری معمولی آن قدر موفق عمل کرد که به خارج از آمریکا هم 
صادر شــد. این باعث شد شعب خارجی خودروسازان آمریکایی 
ماســل کارهای اختصاصی خود را بر اســاس مدل های محبوب 

همان کشور تولید کنند.

  بومونت SD 396 سال 1968
به منظور رونق بخشــیدن به خودروسازی در کانادا، در اوایل 
دهه ۶۰ فروش بسیاری از خودروهای ساخت آمریکا در این کشور 
ممنوع شــد. به همین دلیل، جنرال موتورز برندی بنام آکادیان 
را معرفی کرد که به تولید خودروهایی بر اســاس شورلت نوا در 

کانادا می پرداخت. 
سپس در سال ۱۹۶۶، بومونت که یکی از محصولات آکادیان 
بود، به یک برند مستقل تبدیل شد و شروع به عرضه خودروهایی 

بر اساس شورلت شول کرد.
 دو ســال بعد، این برند کوپه جدیدی را معرفی کرد که در 
ظاهر بسیار شبیه نسل دوم شورلت شول بود اما از چند ویژگی 
ظاهری اختصاصی و داشبوردی که از پونتیاک GTO گرفته شده 

بود بهره می برد. 
قوی ترین نســخه این خودرو SD 3۹۶ نام داشت که از همان 
قوای محرکه شــول SS 3۹۶ آمریکایی اســتفاده می کرد و در 

نسخه های کوپه و کانورتیبل تولید می شد.
 V8 زیر کاپوت این خودرو پیشــرانه ۶.۵ لیتری بلوک بزرگ 
قرار داشــت که در نسخه استاندارد 3۲۵ اسب بخار و در نسخه 
 3۹۶ SD سفارشی 3۵۰ اسب بخار قدرت تولید می کرد. بومونت

فقط در سال ۱۹۶۸ و تنها در ۴۱ دستگاه ساخته شد.

  فورد فالکون GT-HO Phase III سال 1971

در طول دهه های ۶۰ و ۷۰، تب ماســل کارها به استرالیا هم 
رسید و شعب محلی فورد، جنرال موتورز و کرایسلر را به ساخت 
نسخه های پرفورمنس بالا بر پایه مدل های داخلی خود ترغیب 
 GT-HO ،کرد. یکی از بهترین ماســل کارهای استرالیایی تاریخ
Phase III بود که یک نســخه هومولوگیشــن بر اســاس فورد 
فالکون GT محســوب می شــد. هرچند آمریکایی ها این خودرو 
را به خاطر داشــتن چهار در یک ماسل کار واقعی نمی دانستند 
اما برای اســترالیایی ها، فالکون GT-HO Phase III یک عضلانی 
افسانه ای بود. این نسخه نسبت به فالکون GT استاندارد ارتقاءهای 
پرفورمنسی مثل ترمزهای بزرگ تر، سیستم تعلیق تقویت شده و 
باک سوخت بزرگ تر را تجربه کرد. بااین حال، مهم ترین ارتقاء این 
ماشین تجهیز به نسخه اختصاصی موتور ۵.۷ لیتری V8 کلیولند 
 GT-HO Phase III .بود که 3۰۰ اســب بخار قدرت تولید می کرد
که در آن زمان سریع ترین سدان جهان لقب گرفت، می توانست 
ظرف ۶.۴ ثانیه از صفر به ســرعت صد کیلومتر بر ساعت برسد 
و ۴۰۰ متر را در ۱۴.۴ ثانیه کند. این ســدان افسانه ای فقط در 

سال ۱۹۷۱ و در 3۰۰ دستگاه ساخته شد.

  فورد موستانگ شلبی اروپا سال 1971
برای دهه ها، فورد موستانگ فقط در آمریکای شمالی عرضه 
می شــد و از نسل ششــم بود که این خودرو سرانجام به مدلی 
جهانی تبدیل شد. بااین حال، در سال ۱۹۷۱ به درخواست یک 
فروشندهخودروی بلژیکی، ۹ دستگاه از نسل اول موستانگ به طور 
خاص برای بازار اروپا ساخته شد. این خودروها که موستانگ شلبی 
اروپا نام داشتند، بر اساس موستانگ مک وان ۱۹۷۱ در دو مدل 
GT350 و GT500 با پیشرانه های ۵.۸ لیتری و ۷ لیتری ساخته 
شدند و به ترتیب 3۶۰ و ۴۰۰ اسب بخار قدرت داشتند. از این 
۹ دستگاه، فقط دو نمونه کانورتیبل بودند. موستانگ شلبی اروپا 
بــه نوارهای رنگی خاص روی بدنه، اســپویلرهای جلو و عقب و 

سیستم تعلیق قابل تنظیم در جلو مجهز بود.

  کرایسلر والیانت چارجر R/T سال 1972
کرایسلر والیانت نســخه ری بج شده پلیموث والیانت بود که 
در استرالیا تولید می شــد. درحالی که پلیموث در آمریکا نسخه 
پرفورمنس این خودرو را با نام والیانت داستر ارائه می کرد، همتای 
اســترالیایی آن نسخه چارجر R/T را داشت که در سال ۱۹۷۲ با 
اضافه شدن پکیج E49 به طور دیوانه واری قدرتمند شد. بااین حال، 
زیر کاپوت والیانت چارجر R/T خبری از پیشــرانه های V8 همی 
نبود و از یک پیشرانه شش سیلندر خطی استفاده می کرد. البته 
این نسخه ای پرفورمنس بالا با ۴.3 لیتر حجم بود که 3۰۲ اسب 

بخار قدرت داشت. به لطف این نیرو، چارجر کوچک استرالیایی 
می توانســت ظرف ۶.۱ ثانیه از صفر به ســرعت صد کیلومتر بر 
 E49 ســاعت برسد و ۴۰۰ متر را در ۱۴.۱ ثانیه طی کند. پکیج
غیر از پیشــرانهٔ قدرتمند، باک ســوخت بزرگ تر، رینگ های 
 R/T آلیاژی و ترمزهای دیســکی جلوی قوی تر را هم به چارجر

اضافه کرده بود.

  شورلت فیرنزا Can AM سال 1973
واکســهال فیرنزا یک کوپه کوچک دودر بود که در نیمه اول 
دهه ۷۰ در بریتانیا عرضه می شد و در آفریقای جنوبی هم با نام 
شورلت فیرنزا به فروش می رسید. این خودرو که از پیشرانه های 
چهار سیلندر جنرال موتورز اروپا استفاده می کرد، هیچ شباهتی به 
ماسل کارهای آمریکایی نداشت. بااین حال، نسخه تولید محدودی 
بنام Can AM که در ســال ۱۹۷3 در آفریقای جنوبی عرضه شد 
همه چیز را تغییر داد. این نسخه که با رنگ سفید، کاپوت مشکی و 
اسپویلر آلومینیومی اختصاصی ساخته شد، از پیشرانه ۴.۹ لیتری 
V8 بلوک کوچک کامارو Z28 استفاده می کرد. این موتور با ۲۹۰ 
اســب بخار قدرت، فیرنزا Can AM کوچک و سبک وزن را ظرف 

۵.۴ ثانیه از صفر به سرعت صد کیلومتر بر ساعت می رساند.

  فورد فالکون کبرا سال 1978
در ســال ۱۹۷۸، دوران طلایی ماسل کارها در ایالات متحده 
پایان یافته بود و هرچند تعدادی از خودروســازان هنوز ماســل 
کارهایی را با قدرت هایی بسیار کمتر از گذشته تولید می کردند 
اما فورد در بین آن ها نبود زیرا موستانگ که چند سال قبل جزء 
قوی ترین عضلانی های بــازار بود، حالا به یک کوپه  کوچک بر 
اســاس فورد پینتو تبدیل شده و با پیشرانه های بسیار ضعیفی 
عرضه می شد. نســخه موستانگ کبرا نیز در آن سال ها هرچند 
در ظاهــر قدرتمند به نظر می رســید اما از لحاظ قدرت تفاوتی 
با نســخه های معمولی نداشــت و با تنها ۱۴۰ اسب بخار قدرت 

عرضه می شد.
 بااین حال، شــعبه استرالیایی فورد کار به مراتب بهتری انجام 
داد و برای ادای احترام به موســتانگ های شلبی، در سال ۱۹۷۸ 
فالکون کبرا را معرفی کرد. این نسخه از چند ارتقاء بیرونی مثل 
کاپوت برآمده بهره می برد و با رنگ ســفید و نوارهای آبی عرضه 
می شد. از فالکون کبرا تنها ۲۰۰ دستگاه ساخته شد که ۲۰۰ نمونه 
اول به پیشــرانه ۵.۸ لیتری V8 با ۲۱۷ اسب بخار قدرت و ۲۰۰ 
نمونه دوم به پیشرانه ۴.۹ لیتری با ۲۰۲ اسب بخار قدرت مجهز 
بودند. بنابراین، فالکون کبرا نه تنها ظاهری تهاجمی داشت بلکه 
بسیار قوی تر و سریع تر از موستانگ کبرای ۱۴۰ اسب بخاری بود.

از فورد فالکون کبرا تا کرایسلر والیانت

  اینفوگرافیک

قیمت طلای جهانی با تمرکز سرمایه گذاران بر نشست 
فدرال رزرو آمریکا، ثابت ماند.

 قیمت طلا امروز، ســه شنبه )3۰ آوریل( ثابت بود و 
برای سومین افزایش ماهانه متوالی قرار گرفت زیرا فعالان 
بازار منتظر تصمیم سیاست فدرال رزرو ایالات متحده و 
داده های حقوق و دستمزد غیرکشاورزی بودند که اواخر 

این هفته برای کاهش نرخ بهره منتشر می شود.
هر اونس طلا بدون تغییر به ۲33۴ دلار و ۹۲ ســنت 
رسید. هر اونس طلای آمریکا ۰.۵ درصد کاهش یافت و 
به ۲3۴۶ دلار آمریکا رسید. قیمت شمش تا کنون در این 

ماه ۴.۶ درصد افزایش یافته است.
بازارها بر جلسه سیاســت دو روزه فدرال رزرو امروز 
و داده های حقوق  و دســتمزد غیرکشاورزی روز جمعه 
تمرکز دارند. به نظر می رســد فدرال رزرو در این نشست 
نــرخ بهره پایه خود را بین ۵.۲۵ تا ۵.۵ درصد ثابت نگه 
داشته است. تورم که اخیراً نشانه ای از کاهش یا محدود 
شدن را نشان نمی دهد، سیاست گذاران فدرال رزرو را در 
این هفته در مورد چگونگی توصیف گام های بعدی خود 

به چالش می کشد.
گزارش تورم قیمت مصرف کننده بیش از حد انتظار در 
ماه مارس، معامله گران را بر آن داشت تا انتظارات برای 
کاهش نرخ بهره فــدرال رزرو را کاهش دهند. نرخ های 
بهره بالاتر جذابیت نگهداری شــمش های بدون بازده را 

کاهش می دهد.
تحلیلگران پیش بینی های خود را در مورد قیمت طلا 
در سال ۲۰۲۴ افزایش دادند و انتظار داشتند که مشکلات 
ژئوپلیتیکی تدریجی برای سرمایه گذاران به پناه بردن به 
دارایی های امن و افزایش قیمت های رکورددار بیشــتر با 

تقویت ذخایر بانک های مرکزی افزایش یابد.

ترمز طلای جهانی در 
مسیر صعود

قیمــت نفت در معاملات روز سه شــنبه بازار آســیا 
کــه مذاکــرات آتش بس میــان رژیم صهیونیســتی و 
حمــاس در قاهــره، به آرام کــردن نگرانی هــای بازار 
 نســبت به احتمــال تشــدید درگیــری در خاورمیانه 

کمک کرد، کاهش یافت.
 بهای معاملات نفت برنت با ۱۰ ســنت معادل ۰.۱۱ 
درصد کاهش، به ۸۸ دلار و 3۰ سنت در هر بشکه رسید. 
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱3 سنت 
معادل ۰.۱۶ درصد کاهش، به ۸۲ دلار و ۵۰ سنت در هر 
بشکه رسید. قرارداد ماه آتی هر دو شاخص، روز دوشنبه، 
با بیش از یک درصد کاهش، بسته شد.نفت خام که پس 
از واکنش ایران به حمله تروریســتی رژیم صهیونیستی 
در اوایل آوریل، به بالاترین حد از اکتبر صعود کرده بود، 
در مسیر ثبت چهارمین رشد ماهانه در آوریل قرار دارد. 
مناقشات در خاورمیانه و اوکراین و محدودیت عرضه اوپک 
پلاس، قیمت نفت را تقویت کرده اســت اما ابهامات در 
خصوص سیاست پولی آمریکا و ذخایر بالای محصولات 
نفتی، بر دورنمای تقاضا برای نفت، سنگینی می کند.ئیپ 
جون رونگ، استراتژیســت بازار در شــرکت آی جی در 
ایــن باره گفت: ادامه مذاکرات برای آتش بس میان رژیم 
صهیونیستی و حماس، باعث شده است نرخ ریسک اضافی 
در قیمت نفت، ضعیف تر شــود و همزمان، نشست بانک 
مرکزی آمریکا هم باعث احتیاط در کوتاه مدت شده است. 
نگه داشتن نرخ های بهره بالا به مدت طولانی تر، ممکن 
است باعث رشد بیشتر ارزش دلار شده و ریسک هایی را 
برای دورنمای تقاضا برای نفت ایجاد کند.مذاکره کنندگان 
حماس پس از گفت وگوها با میانجی های قطری و مصری 
درباره پاسخ به پیشنهاد آتش بس رژیم صهیونیستی، برای 
مشاوره با مقامات ارشد، روز دوشنبه قاهره را ترک کردند.

دو منبع امنیتی مصری اظهار کردند: انتظار می رود این 
هیات دو روز دیگر، گزارش دهند. در حالی که نمایندگان 
حماس به قاهره رفتند، ده ها فلسطینی در حملات هوایی 
رژیم صهیونیستی در روز دوشنبه، جان باختند. نیمی از 
قربانیان در شــهر رفح بودند که رهبران خارجی از رژیم 

صهیونیستی می خواهند به آن حمله نکند.

 شیب نزولی نفت 
تندتر شد

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت شاگردپروری توسط 
استادان دانشگاه تراز، از شناسایی و تقدیر ۱۱۰ استاد 
مطرح این حوزه با اعطای بسته حمایتی ۱۰ میلیارد 

ریالی در قالب »جایزه شیخ مفید« خبر داد.
 آییــن امضــای توافق نامه همــکاری و بازدید 
از دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر با حضــور روح الله 
دهقانی فیروزآبادی؛ معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــور، علیرضا رهایی، رئیس 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر و جمعی از اعضای هیات 
علمی این دانشــگاه در محل کتابخانه مرکزی این 
دانشــگاه برگزار شد.دهقانی فیروزآبادی با اشاره به 
نقش راهبردی و دستاوردهای ارزنده دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر از ابتدای تاسیس تاکنون گفت: این دانشگاه 
در مقاطع گوناگون کشور افتخارآفرین بوده و چه قبل 
از انقلاب و چه در دوران پیروزی انقلاب اسلامی، دفاع 
مقدس و پس از آن نقش مهمی در سازندگی و توسعه 

امروز کشور ایفا کرده است.
معاون علمی رئیس جمهور در ادامه با اشاره به 
تحولات اخیر منطقه که نشــان از شکست بیش از 
پیش اندیشه صهیونیسم و نمایان شدن هویت پلید 
این رژیم دارد، تصریح کرد: امروزه شــاهد تحولات 
جدی در منطقه هستیم و به واسطه شهادت هزاران 
انسان مظلوم فلسطینی، هویت واقعی صهیونیسم 
بیش از پیش نمایان شــده است. امروز بیش از هر 
زمان دیگری انزجار جهانی نســبت به صهیونیسم، 
نوید این حقیقت را می دهد که کره زمین به زودی 
از شر وجود این تفکر و گروه که مایه ننگ بشر است، 
پاک می شود.وی با اشاره به عملیات »وعده صادق« و 
ویژگی های برجسته این عملیات، گفت: این عملیات 
بر دو رکن اصلی استوار است و نشان داد ایران دارای 
توانمندی علمی و فناورانه آفندی است و دنیا فهمید 
ایران از این فناوری و توانمندی برخوردار است. در این 
عملیات مصداق بارز »العلم سلطان« را دیدیم و نشان 
داد که علم چگونه می تواند برتری و اقتدار بیافریند.

دهقانی فیروزآبادی با اشاره به نقش اقتدارآفرین 
علم و فناوری، گفت: علم در سده های گذشته یک 
موضوع زینتی و مایه تفاخر به شــمار می رفت، اما 
پس از تحولات انقلاب صنعتی از بستر علم، فناوری 
خلق شد و بشر توانست با استفاده از ابزارهای فناوری، 
طبیعت را به سلطه خود درآورد و با استحصال بیشتر 
از منابع طبیعت به ثروت بیشتری دست پیدا کند. اما 
طی دو، سه دهه اخیر، علم از پارادایم ثروت آفرینی 
فراتر رفته و به مؤلفه ای اقتدارآفرین تبدیل شده است.

وی بــا بیــان این که ایران به خوبی نشــان داد 
علــم و فناوری به خوبی می تواند در عرصه اقتدار و 
بازدارندگی اثرگذاری کند، افزود: کشورهای منطقه 
از جمله کشــورهای عربی و حوزه خلیج فارس تا 
همین ســال های اخیر توجهی جدی به تولید علم 
و توســعه فناوری نداشتند، چراکه به واسطه منابع 
سرشــار نفتی نیازی به ثروت آفرینی از تولید علم و 
فناوری نمی دیدند، اما با دیدن اقتدار و توانی که ایران 
به واسطه این نهضت فناورانه کسب کرده است، به 
طور جدی ولو با خریدن مؤلفه ها و المان های توسعه 
علــم و فناوری، به تکاپوی جدی برای تولید علم و 
تکیــه به فناوری افتاده اند؛ بنابراین یک رکن اصلی 
عملیات »وعده صــادق« را می توان اقتدار علمی و 
فناورانه ایران اسلامی دانســت.دهقانی فیروزآبای 
افزود: رکن دیگر عملیات وعده صادق، برخورداری 
ایران از توانمندی، شجاعت، تدبیر و اراده استفاده از 
این فناوری است. توانمندی فناورانه ای که برخورداری 
کشور از آن را می توان مرهون شرکت های دانش بنیان 
و متخصصان و فناوران دانست که خاستگاه و بستر 
شکل گیری این شرکت ها دانشگاه های کشور هستند.

وی با اشاره به عزم جدی معاونت علمی برای حمایت 
از شــکل گیری و بالندگی شرکت های دانش بنیان 
نوپای دانشگاهی، افزود: توجه ویژه به دانشگاه های 
مطرح و تراز کشــور داریم تا با بلوغ و توانمندشدن 
شــرکت های دانش بنیان نوپا، مسیر تولید فناوری 
نافــع و اقتدارآفرین با قوت ادامه پیــدا کند. باید 
توجه داشت بستر و زیستگاه حاصلخیز شرکت های 
دانش بنیان، دانشگاه های ما هستند و عدم حمایت 
و عدم توجه به دانشگاه ها منجر به خشکیده شدن 
ریشــه دانش بنیان ها و ناتوانی کشور در حرکت به 
سوی فتح قله های علمی و فناورانه خواهد شد.معاون 
علمی رئیس جمهور با اشاره به حمایت از دانشگاه های 
تراز کشور برای استفاده از اعتبار مالیاتی طرح های 
تحقیق وتوسعه، گفت: با تلاش و پیگیری معاونت 
علمی و همکاری که از سوی دستگاه های مختلف 
و دانشــگاه ها صورت گرفت، سال گذشته بیش از 
یک و نیم برابر بودجــه عمومی معاونت علمی در 
 قالب اعتبار مالیاتی اعطا شد. از جمله دانشگاه های

مطرح کشور از این تسهیلات برای توسعه طرح های 
فناورانه بهره مند شدند.

 تقدیر از 110 استاد 
 با اعطای 

»جایزه شیخ مفید« 
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